
رئیس جمهور در جلسه شورای عالی استاندارد:

باید از تولید کالای بی کیفیت 
در هر بخش یا سازمانی 

جلوگیری شود
کید بر ضرورت صیانت از       رئیس جمهور با تا
اعتماد مردم به سازمان استاندارد، گفت: این 
سازمان موظف است بدون کمترین ملاحظه 
و مسامحه ای از تولید یا توزیع کالای بی کیفیت 

در کشور جلوگیری کند...

عضو کمیسیون عمران مجلس:

دولت سیزدهم انتظار ها 
در خصوص ساخت 
مسکن را برآورده نکرد

      عضو کمیسیون عمران مجلس درباره 
وضعیــت آشــفته حــوزه مســکن گفــت: در 
 
ً
حوزه مســکن تا عرضه بیشــتر نشود، قطعا

بــا تقاضایــی که وجــود دارد، تاثیر بر افزایش 
قیمت ها را خواهیم داشت...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

گار « از روند کُند   گزارش » روز
افزایش بانک ها برای  وام مسکن روستایی

آهسته ولی ناپیوسته
   روند کُند اضافه شــدن بانک ها به پرداخت تســهیلات ۲۰۰ میلیون تومانی مســکن روســتایی با 
خ ســود ۵ درصد باعث شــده تا این روزها برخی از متقاضیان وام مســکن روســتایی از مشــکلات و  نر

  || صفحه  صفحه 33  چالش های این روزهای سیستم بانکی گله مند باشند...

ویترین   پیشنهادی
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اقتصاد

روند فروپاشی روابط ایران و اروپا آغاز شده است؟

آغاز یک پایان
رساندن همزمان برق و گاز به خانه ها اشتباه است

گاز یا برق؛ مسئله این است

رفتار عجیب در بازار اجاره

 کوچ اجاره نشینان 
به مناطق حاشیه ای شهر

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید
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صفحه 2 

رهبر معظم انقلاب در دیدار با بسیجیان:

هیچ ایرانی باغیرتی حاضرهیچ ایرانی باغیرتی حاضر
نیست به آمریکا باج بدهدنیست به آمریکا باج بدهد

 فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای  فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای 
انتخاب پیمانکار انجام خدمات تامین خودرو با راننده مورد نیاز انتخاب پیمانکار انجام خدمات تامین خودرو با راننده مورد نیاز 

شرکت آب منطقه ای کرمان  )فرآیند شرکت آب منطقه ای کرمان  )فرآیند 2424/الف//الف/14011401((

شرکت آب منطقه ای کرمان

شــرکت آب منطقــه ای کرمــان در نظــر دارد مناقصــه عمومــی انتخــاب پیمانــکار انجــام خدمــات تامیــن خــودرو بــا راننــده مــورد نیــاز شــرکت آب 
ــه مراحــل برگــزاری مناقصــه  منطقــه ای کرمــان بــه شــماره 24/الــف/1401 را از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. کلی
از دریافــت اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 
)ســتاد ( بــه آدرس www.setadiran.ir  انجــام خواهــد شــد ولازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در 
ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند. تاریــخ انتشــار مناقصــه در ســامانه تاریــخ  

1401/9/07 میباشــد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : ساعت 10 مورخ 1401/9/13

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 10 روز مورخ 1401/9/23
کت ها : ساعت 10:15 روز مورخ 1401/9/23 گشایی پا زمان باز

آدرس: کرمــان، خیابــان پاســداران،  گــر جهــت دریافــت اطلاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه  اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه 
ــر قراردادهــا و تلفــن 034-32224482 شــرکت آب منطقــه ای کرمــان، ســاختمان شــماره دو، دفت

کــت هــای الــف بــه آدرس: کرمــان، خیابــان پاســداران، شــرکت آب منطقــه ای کرمــان ســاختمان شــماره یــک، طبقــه دوم، دبیرخانــه   ارائــه پا
محرمانــه دفتــر حراســت 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 021-41934
دفترثبت نام : 88969737 و 85193768 

 نوبت دوم

گهی: 1416448 آ شناسه 

گذاری خدمات جمع آوری ، برداشت حمل و انتقال زباله  گذاری خدمات جمع آوری ، برداشت حمل و انتقال زباله  وا  وا
 معابر اصلی )بصورت مکانیزه( و معابر فرعی )بصورت دستی(  معابر اصلی )بصورت مکانیزه( و معابر فرعی )بصورت دستی( 

 واقع در ناحیه منفصل شهری نایسر بصورت جمع آوری  واقع در ناحیه منفصل شهری نایسر بصورت جمع آوری 
تعداد تعداد 1۵01۵0 سطل زباله گالوانیزه  سطل زباله گالوانیزه ۶۶0۶۶0 لیتری( مرحله چهارم لیتری( مرحله چهارم

شهرداری منطقه دو سنندج

شــهرداری منطقــه در ســنندج بــا توجــه بــه تجدیــد مناقصــه شــماره 2001005694000007 ، شــهرداری 
منطقــه دو ســنندج در نظــر دارد مناقصــه عمومــی واگــذاری خدمــات جمــع آوری برداشــت، حمــل و انتقــال 
زبالــه معابــر اصلــی )جمــع آوری 150 عــدد ســطل زبالــه گالوانیــزه 660 لیتــری بصــورت مکانیــزه( و معابــر 
فرعــی )بصــورت دســتی( ناحیــه منفصــل شــهری نایســر بــه شــماره 2001005694000010 را از طریــق ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد مناقصــه تــا 
ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 
ســتاد بــه آدرس an.irwww.setadirانجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم 
عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی را جهــت شــرکت 

در مناقصــه محقــق ســازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 12:00 روز دوشنبه مورخ 1401/09/07 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت ساعت 19000 روز یکشنبه مورخ 1401/09/13
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد ساعت 12:00 روز پنجشنبه مورخ 1401/09/24

زمان بازگشایی پاکتها ساعت 10:00 روز شنبه مورخ1401/09/26 ،
اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطلاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه و 

ارائــه پاکــت هــای
 الــف : آدرس - ســنندج - بلــوار شــهید نمکــی بالاتــر از قصــر مبــل شــهرداری منطقــه دو ســنندج واحــد 

پیمــان ورســیدگی منطقــه تلفــن
 087- 33239750  و 09189726856 مهندس نوری

 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه
مرکز تماس 021 - 41934 .

دفتر ثبت نام 88969737 و 85193768

گهی:  1416796 آ شناسه 

گهی تمدید مزایده عمومی  گهی تمدید مزایده عمومی آ آ

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری خراسان رضوی

اداره کل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری اســتان خراســان رضــوی در نظــر دارد یــک فقــره ملــک شــامل زمیــن و مســتحدثات بــا کاربــری اداری و دارای ســند ششــدانگ واقــع در شهرســتان گنابــاد 
خیابــان امامــت را بــا جرئیــات منــدرج در اســناد مزایــده از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه فــروش برســاند 

کلیــه مراحــل مزایــده و تحویــل اســناد تــا بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد. کلیــه متقاضیــان 
شــرکت در فراخــوان در صــورت عــدم عضویــت در ســامانه ، نســبت بــه ثبــت نــام اقــدام لازم را بــه عمــل آورنــد 

زمان انتشار در سامانه: ساعت ١٤ روز چهارشنبه مورخ 1401/08/18 
 مهلت دریافت اسناد : ساعت 19 روز پنج شنبه مورخ 1401/09/10 

کتهای پیشنهاد ساعت 19 روز یکشنبه مورخ 1401/09/20 مهلت ارسال پا
گشایی ساعت 12 روز دوشنبه مورخ 1401/09/21 زمان باز

آدرس: مشهد مقدس - بلوار وکیل آباد - نبش وکیل آباد 30 - اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان خراسان 
رضوی - امور پیمان،ها تلفن: ٤ - 38٦80٦٨١ داخلی: ٣٤١ و ٣٤٠ 

گهی:  1417130 آ م / الف 8789شناسه 

یادداشتویترین  پیشنهاد

مزایای فروش خودرو در بورس کالا
  احمد اشتیاقی،کارشناس بازار سرمایه

درخواست برای عرضه و فروش خودرو در بورس کالا به جای 
قرعه کشی سه سال است مطرح می شود و این مدل فروش 
در وضعیت خاص تحریم کشــور راهبرد و مدل بســیار خوبی 
برای جلوگیری از توزیع رانت میان عده ای واسطه گر در بازار 
خودروست، زیرا در عمل به حذف واسطه ها منجر می شود.

با عرضه خودرو در بورس کالا نگاه سرمایه گذاری از خرید 
خودرو بسیار کاهش می یابد، زیرا بسیاری از ثبت نام های 
خرید خودرو به صورت قرعه کشــی برای خرید و فروش و 
نــه بــرای مصرف واقعی بود. با طرح جدید عرضه خودرو در 
بورس کالا مانع کسب سود بادآورده ای برای دلال و واسطه 

گر می شود.
فروش خودرو به صورت قرعه کشــی در عمل مانع منفعت 
تولید کننده می شود و بی تردید بخشی از زیان های انباشت 
شــده خودروســازان در گذشته ناشی از این موضوع است. با 
وجود اینکه برخی سال ها شاهد افزایش تیراژ خودروسازان 
بودیم، اما تولید بیشتر با زیان بیشتر همراه بود به گونه ای که 
در ادامه مسیر این نگرانی وجود داشت خودروسازان به مرحله 

ورشکستگی برسند. 
عرضه خودرو در بورس کالا برخلاف روال فروش دســتوری 
به کشف واقعی قیمت منجر می شود، زیرا مابه التفاوت میان 
قیمت خریدار نهایی یا مصرف کنده واقعی تقسیم می شود. 
این موضوع به این دلیل حائز اهمیت اســت که پیش تر مابه 
التفاوت در جیب عده ای دلال می رفت، در حالی که ســود 
نهایی در وضعیت عرضه در بورس کالا  نصیب خودروســاز و 

خریدار واقعی می شود.
با بازگشت پول و فروش خالی از رانت خودرو به جیب خودروساز 
علاوه بر جلوگیری از زیان های انباشته و اینکه به نفع سهامدار 
تمام می شــود، روی قیمت حاشــیه نیز تأثیر می گذارد؛ به 
گونه ای که امروز شاهد سود پنج تا 10 درصدی خریدار خودرو 
در بورس کالا نسبت به خرید از بازار آزاد هستیم و مصرف کننده 
نهایی در این مرحله خودرویی ارزان تر از بازار آزاد که به دست 

دلالان مدیریت می شود، خریداری می کند.
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سیاست 2
تحلیل

حضور انور ابراهیم نخست 
وزیر جدید مالزی در مراسم 

نماز جمعه در مسجدی در 
اعتصاب و اعتراضات پوتراجایا/ نورفوتو

پرستاران استرالیایی 
با درخواست افزایش 
حقوق/ آسوشیتدپرس

گزارش تصویری

آغاز شده است؟ روند فروپاشی روابط ایران و اروپا 

آغاز یک پایان
قدرت های اروپایی که به طور ســنتی 
از تعامــل با ایــران دفاع می کردند در 
حال چرخش موضعی آشــکار هستند 
و یکــی از آخریــن در های باز تهران را 
به روی غرب در زمان افزایش تنش ها 
در خــارج از ایران و بــروز ناآرامی در 
داخل آن کشور می بندند. این چرخش 
موضع به دلیل عرضه پهپاد های ایرانی 
به روســیه و هم چنیــن ناآرامی های 
ایران صــورت می گیرد. در این میان، 
امیــد برای احیای برجام تقریبا از بین 

رفته است.
یــک دیپلمات اروپایی که نخواســته 
نامش فاش شــود به »میدل ایســت 
آی« گفــت: »در افــکار عمومــی و 
مطبوعاتی اروپایی تاکید بر نوع برخورد 
با معترضان در داخل ایران اســت، اما 
زمانــی که با مقام های دولتی اروپایی 
در محافل خصوصی صحبت می کنید 
علت اصلی چرخش موضع آنان تحویل 
پهپاد های ایران به روسیه بوده است«.

ایــن تغییر رویکرد در اجرای ســریع 
تحریم های اتحادیــه اروپا علیه ایران 
مشهود اســت و اقدامی شگفت انگیز 
و غیر منتظره بوده اســت به خصوص 
برای کســانی که با رویکرد غالبا صُلب 
سیاســتگذاری در اتحادیه اروپا آشنا 
هستند و تغییرات ناگهانی و شدید در 

آن تقریبا بی سابقه بوده است.
از تاریــخ 10 اکتبر اتحادیه اروپا ســه 
بسته تحریمی را علیه ایران اعلام کرده 
که بیش از مجموع تحریم های اتحادیه 
اروپا علیه ایران در ۹ ســال گذشــته 
محسوب می شد. دو دور تحریم بر سر 
مرگ »مهســا امینی« بازداشت شده 
توســط پلیس گشت ارشاد و به دنبال 
آن بــه دلیل نوع برخورد با اعتراضات 
در ایــران اعمــال شــد. در تاریخ ۲0 
اکتبــر حدود یک ماه پس از انتشــار 
گزارش ها مبنی بر متهم کردن مسکو 
به اســتقرار پهپاد های ایرانی در نبرد 
اوکرایــن اتحادیه اروپا تحریم هایی را 
علیــه ایران به دلیل ارســال پهپاد به 

روسیه وضع کرد.
این دیپلمات به »میدل ایســت آی« 
می گوید: »اگر شــما بــا هر دیپلمات 
حرفــه ای در بروکســل صحبت کنید 
می گوید که بازگشــت تحریم ها علیه 
ایران در گذشته غیرقابل تصور بود«.

»الی گرانمایه« کارشــناس مســائل 
ایران در شــورای روابط خارجی اروپا 
به »میدل ایست آی« می گوید: »واضح 
است که ایران اساسا اشتباه محاسباتی 
مرتکب شده و به این نکته توجه نداشته 

که حمایت اش از روســیه در جنگ در 
قلب اروپا تا چه اندازه باعث مســکوت 
شــدن روابط اش با دولت های اروپایی 
خواهد شــد«. او می افزاید: »بحث در 
مورد ایران امروز به اندازه بحث درباره 
ایران در ایالات متحده امریکا ســمی 

شده است«.

رویکرد نزدیکی به شرق
سرد شدن روابط ایران با اروپا در تضاد 
با روابط نوپای تهران با روســیه است. 
آن دو کشــور در جنگ سوریه شریک 
یکدیگــر بودند جایی که نیروی هوایی 
روسیه با نیرو های نیابتی زمینی ایران 
برای نجات دولت بشــار اســد ترکیب 
شــد. امروز تحلیلگــران و دیپلمات ها 
معتقدند که روابط ایران و روســیه از 
یک ازدواج مصلحتی در مناطق خاص 
فراتر رفته و به ســوی یک مشــارکت 
ایدئولوژیک تر در حال حرکت اســت. 
اولین ســفر ولادیمیر پوتین به خارج 
از روســیه پس از حمله به اوکراین به 
ایران بود. پوتین وعده داده اســت که 
تلاش ایران برای پیوســتن به سازمان 
همکاری شانگ های یک بلوک امنیتی 
آســیای مرکزی را کــه به عنوان وزنه 
تعادلــی برای نفوذ غرب در اوراســیا 

طراحی شده تسریع کند.
مقام هــای روس از جملــه »نیکلای 

پاتروشــف« دبیر شورای امنیت ملی 
روسیه که توسط ایالات متحده تحریم 
شــده در جمهوری اسلامی ایران مورد 
اســتقبال قرار گرفت و سرمایه گذاران 
تجــاری روس برای فرار از تحریم های 

غرب به ایران سفر می کنند.
»هنری روم« کارشناس ارشد انستیتو 
واشــنگتن برای سیاست خاور نزدیک 
می گوید: »اگر تمام این عوامل را کنار 
یکدیگــر قرار دهیم آن چه به دســت 
می آید پایان آرمان نه شرقی و نه غربی 
ایران و اولویت قائل شــدن آن کشــور 
برای سیاست نزدیکی به شرق در حوزه 

سیاستگذاری است«.
ایران و ایالات متحده از زمان سرنگونی 
شــاه مخلــوع و تاســیس جمهوری 
اســلامی در ســال 1۹۷۹ میــلادی 
فاقــد روابط رســمی با یکدیگر بودند، 
امــا اروپا روابط خــود را با ایران حفظ 
کــرده بود. یکی از جنبه های آن رابطه 
حفظ گردشگری و تبادل دانشجو میان 

ایران و کشور های اروپایی بود.

رویکردی سخت گیرانه
قدرت هــای اصلی اروپایــی از لحاظ 
تاریخی تمایلی به رویارویی مستقیم با 
تهران ندارند. با همراهی آلمان، فرانسه 
و بریتانیا مذاکراتی آغاز شــده بود که 
منجــر به حصول توافق هســته ای در 

ســال ۲01۵ میلادی شد. کشور های 
اروپایــی هم چنین بــا تصمیم دولت 
ترامــپ مبنی بر خروج یکجانبه از این 
پیمــان مخالفــت کردند و تلاش های 
آمریکا برای اعمال مجدد تحریم های 
ســازمان ملل را ناکام گذاشتند. با این 
وجود، گرانمایه اشاره می کند که امروز 
در داخــل ایــران عناصر و جریان های 
تندرو تمــام اهرم های اصلی قدرت را 
در دســت دارند عناصری که در دوران 
ترامپ ضعف در سیاست خارجی اروپا 
را مشــاهده کردند. او می افزاید: »آنان 
معتقدنــد کــه اروپا بــه تصمیم های 
ترامــپ اعتــراض کرد، امــا به منافع 
ملموســی برای ایران نرسید. رهبران 
ایران معتقدند که شــرکای طبیعی آن 

کشور در شرق هستند«.
روز دوشــنبه آلمان بزرگترین شریک 
تجاری ایران در اتحادیه اروپا بر تغییر 
نگرش اروپایی هــا در مورد مذاکرات 
هســته ای تاکید کرد. برلین اشاره کرد 
که با واشنگتن در تغییر تمرکز از احیای 
برجــام بر توجه به اعتراضات در داخل 
ایران اجماع نظر دارد. سخنگوی وزارت 
خارجه آلمان اشــاره کرد که برلین و 
واشنگتن »واقعاً در یک مسیر حرکت 
می کنند«. »صنم وکیل« معاون مدیر 
برنامــه خاورمیانه شــمال آفریقا در 
اندیشــکده »چتم هاوس« در لندن به 

»میدل ایست آی« می گوید: »دیدگاه 
اروپایی ها در مورد ایران سرسختانه تر 
شده است. این رویکرد البته به نگرش 
آنان نســبت به برنامه هسته ای ایران 

نیز تسری پیدا می کند«.
او می افزاید: »سطح فشار از سوی اروپا 
افزایــش خواهد یافت و آلمان، بریتانیا 
و فرانســه در هماهنگی با دولت بایدن 
بــرای اجــرای تحریم ها علیــه ایران 
همکاری نزدیک تری خواهند داشت«.

سوختن پل ها
حمایــت اروپــا از بازگشــت به توافق 
هســته ای حتی پس از آن که آمریکا 
اعلام کرد اطلاعاتی در اختیار دارد که 
ایران در حال آماده شدن برای ارسال 
پهپاد به روســیه است ادامه یافت. دو 
هفته پس از نشست مطبوعاتی »جیک 
ســالیوان« مشــاور امنیت ملی دولت 
ایــالات متحده در مــورد این موضوع 
»جــوزپ بورل« مســئول سیاســت 
خارجی اتحادیه اروپا از ایالات متحده 
و ایران خواســت تا بر ســر یک توافق 

سازش کنند.
برخــی موضع اروپــا در قبال ایران از 
جمله تحریم ها بر ســر ارســال پهپاد 
بــه روســیه را از پیامد های مذاکرات 

هسته ای شکست خورده می دانند.
روم می گویــد: »مــن فکر می کنم اگر 
پرونده هســته ای در جای بهتری بود 
اروپا احتمالا به طور متفاوتی به عرضه 

پهپاد های ایران نگاه می کرد«.
این دیپلمات اروپایی به »میدل ایست 
آی« می گویــد: »از آنجایی که جنگ 
در اوکرایــن تلاش هــا بــرای احیای 
مذاکرات را پیچیده می کند هیچ کس 
در موقعیتی نیست که برای ازسرگیری 
توافــق بحثی را مطرح کند، زیرا افکار 
عمومی مخالف آن خواهد بود و با جنگ 

در اوکراین نیز مخالف است«.
با ســرد شــدن روابط با اروپا، تهران 
و همســایگان اش نزدیکــی رابطــه 
محتاطانــه را دنبال می کنند. امارات و 
کویت هر دو ســفیران خود را در ایران 

منصوب کردند.
گرانمایه می گوید: »تهران می پرسد آیا 
مــا واقعــا دیگر به اروپا نیاز داریم، زیرا 
امارات یا قطر ممکن اســت به عنوان 
تسهیل کننده مذاکرات با آمریکایی ها 
مفیدتر باشند. من هنوز معتقدم ایران 
در ارزیابــی و محاســبات خود دچار 
اشــتباه شده اســت. آنان با آتش زدن 
پــل روابط و فرصت با اروپا پل احیای 

احتمالی برجام را می سوزانند«.

خبر ویژه

دیدار جمعی از بسیجیان کشور با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی به مناسبت هفته بسیج،  در 
حسینیه امام خمینی )ره( انجام شد.

مقام معظم رهبری در این دیدار فرموند: حسینه ما با نور انگیزه های بسیجی که در شما هست منور شد. هفته بسیج 
بر همه ملت ایران مبارک باد.بســیج یکی از ابتکارهای مبارک امام بزرگوار )ره( بود ؛ ایشــان البته ابتکارات بســیاری 

داشتند. ابتکاراتی که در زندگی مردم و در تاریخ کشور افتخارات بسیاری را رقم زد.
ایشــان در ادامه فرمودند: برکات بســیج به قدری بود که امام در آذر ۶۷ یعنی ۹ ســال بعد از تشــکیل بســیج خطابه 
بلندی را در مدح بسیج صادر کردند. امام )ره( در این خطابه با بسیجیان مانند پدری برخود می کند که به فرزندان 

خود عشق می ورزد.
مقام معظم رهبری فرمودند: شما بسیجیان امروز مخاطبان این بیانات امام خمینی )ره( هستیند. امام می فرمایند 
که من دســت شــما را می بوســم  ؛ در همین بیانیه آذر ۶۷ امام )ره( اعلام بســیج دانشجو و طلبه را می کند و این یک 
معنای خاصی داارد که از دانشجویان و طلاب علوم دینی مطالبه می کند که بسیج شوند این معنایش این است که 
بسیج صرفا برای میدان نظامی نیست بلکه در همه عرصه ها از جمله میدان علم بسیج باید حضور داشته باشد. امام 

بزرگوار با این اقدام یک تهدید را به فرصت تبدیل کردند.
ایشان تاکید کردند: به کوری چشم آن هایی که از انقلاب ابراز بیزاری و براعت می کنند حضور بسیج نشان می دهد 
که انقلاب زنده و پویا اســت. دوم همین روحیه این که گفتیم یعنی کار جهادی بدون توقف و بدون تظاهر و نام و 
نشان همین در کشور جهش ایجاد می کند. کاری که در برابر تحسین و  خود نشان داد باشد برکتی ندارد، اما این 
کار جهادی و بدون توقف کشور را پیش می برد. سوم اینکه بسیج در هر فعالیتی که دارد عنضر منعنویت را در این 

فعالیت برجسته می کند.
ایشان فرمودند: مهمترین عامل حرکت چرخ های صنعتی دنیای غرب به نفت بسته است . مرکز غرب آسیا مرکز ارتباط 

غرب و شرق است واز نظر جایگاه راهبردی مهترین منطقه است و در این منطقه استعمارگران غربی با غارت کشورهای 
استعمار زده باید روی منطقه غرب آسیا توجه خاصی ای داشتند و به همین دلیل هم رژیم غاصب صهیونیستی را 
به منطقه آوردند. در این منطقه غرب آسیا یک نقطه است که از همه مهمتر است و آن ایران است. زیرا هم ثروتش 

بیشتر از سایر کشورهاست و هم نقطه وقوع این کشور حساسترین نقطه است .به نوعی این منطقه چهارراه است .
مقام معظم رهبری تاکید کردند: آمریکایی ها خودشان اعتراف کردند و گفتند که قبل از ایران ۶ کشور هست که 
باید ســاقط شــود و بعد از آن ایران ضعیف می شــود و می توان به آن حمله کرد اولی عراق بود. ســوریه به خاطر اینکه 
حافظ اســد از ابتدای جنگ در کنار ما بود و مســیر نفت به دریای مدیترانه را بســت بنده در زمان ریاســت جمهوری 
اولین سفرم به سوریه  بود و یعنی ارتباط خوبی داشتیم. سومین لبنان بود، زیرا در آنجا جایگاه های مستحکم انقلابی 
حضور داشتند چهارم لیبی در شمال آفریقا بود ، زیرا می دانستند در مواردی پشتیبان ماست. بعدی سودان بود، زیرا 
سرانش با ما رفت و آمد داشتند و بعد هم سومالی. این ۶ کشور باید از بین میرفتند و در واقع عمق راهبردی ایران 

این ۶ کشور بودند که باید در اختیار آمریکا قرار می گرفتند و بعد به سراغ ایران می آمدند.
ایشان در ادامه فرمودند: یک عده ای ادعای فهم سیاسی می کنند اما در تحلیل هایشان در روزنامه ها و فضای مجازی 
می گویند اگر میخواهید این اغتشاشات تمام شود باید مشکلتان را با آمریکا حل کنید! آمریکا فقط باج می خواهد؛ 
اگر می خواهید مشــکلتان حل شــود باید به آمریکا باج دهید؛ از درصد غنی ســازی شروع می کنند تا قانون اساسی! 
کدام ایرانی باغیرتی حاضر می شود چنین باجی بدهد؟ من نمی گویم جمهوری اسلامی، هرکس که غیرت ایرانی 
داشته باشد حاضر به باج دادن به آمریکایی ها نیست ؛ مذاکره با آمریکایی ها مشکلی را حل نمی کند؛ بله اگر حاضرید 
از همه خطوط قرمزتان عبور کنید و مدام باج دهید آمریکا با شما کاری ندارد؛ مانند دوران پهلوی اما ما اینهمه شهید 
دادیم انقلاب کردیم برای این؟ می گویند صدای ملت ایران را بشونید صدای رعد آسای ملت ایران در سیزده آبان 

امسال بلند شد آیا شنیدید؟

رهبر معظم انقلاب در دیدار با بسیجیان:

هیچ ایرانی باغیرتی حاضر نیست به آمریکا باج بدهد

رئیس جمهور در جلسه شورای عالی استاندارد:

 باید از تولید کالای بی کیفیت در 
هر بخش یا سازمانی جلوگیری شود

رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت صیانت از اعتماد مردم 
به ســازمان استاندارد، گفت: این سازمان موظف است 
بدون کمترین ملاحظه و مسامحه ای از تولید یا توزیع 

کالای بی کیفیت در کشور جلوگیری کند.
حجت الاســلام سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای 
عالی اســتاندارد کیفیت کالا را یکی از مســائل مهم و 
محــوری در تولیــد کالا عنوان کرد و گفت: هدف مهم 
کالای اســتاندارد تولید کردن است و علاوه بر مدیران 
مراکز تولیدی، سازمان استاندارد به عنوان یک مرجع 
حاکمیتی و دســتگاه نظارتی موظف اســت بر کیفیت 

کالا نظارت کند.
رئیس جمهور در ادامه دغدغه مردم برای اســتفاده از 
کالای استاندارد را نشانه اعتماد و اطمینان مردم به این 
سازمان دانست و تصریح کرد: سازمان ملی استاندارد در 
واقع وکیل مردم برای نظارت بر ادای حقوق اجتماعی 
از جملــه حــق کیفیت، حق رضایــت از خدمات، حق 
ایمنی، حق ســلامت، حق محیط زیســت سالم و حق 
کیفیت زندگی اســت و در همین راستا از جانب دولت 

نیز مأموریت دارد.
رئیســی صیانت از اعتماد مردم به سازمان استاندارد را 
مورد تأکید قرار داد و اظهار داشت: این سازمان موظف 
اســت بدون کمترین ملاحظه و مســامحه ای از تولید 
یا توزیع کالای بی کیفیت و غیراســتاندارد در کشــور 
جلوگیــری کنــد و در انجام این مأموریت مهم اصل بر 
کیفیت کالا باشد نه تولیدکننده دولتی یا غیردولتی آن.

رئیس جمهور افزود: اگر همه نهادهایی که کارشــان 
نظارت بر تولید در صنعت، کشاورزی و سایر بخش های 
دیگر است از همه ضمانت های قانونی برای جلوگیری 
از تولید کالای بی کیفیت اســتفاده کنند، مردم نیز به 
اســتفاده از کالای ایرانی تولید داخل بیشــتر ترغیب 

خواهند شد.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:

موضع گیری آژانس به ایران؛ 
مواضع اِعلامی با مواضع اِعمالی 

متفاوت است
 عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اسلامی گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی 
پیام هایی به مقامات ســازمان انرژی اتمی ارسال کرده 
مبنــی بر اینکه مواضع اعِلامــی آنها با مواضع اعِمالی 

متفاوت است.
محمودعباس زاده مشکینی درباره قطعنامه شورای 
حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی که به تازگی بر 
اســاس ادعاهای رژیم صهیونیستی در مورد برنامه 
هســته ای ایران به تصویب رســید، گفت: سیاست 
غرب همیشــه بر محور تحریک آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی برای صدور قطعنامه علیه جمهوری 
اسلامی ایران بوده و صدور چنین قطعنامه ای قابل 
پیش بینی بود. اما رفتار آژانس نشــان داد که این 
نهاد بین المللی در موضوع هسته ای، اعتبار خود را 
هزینه سیاست زدگی و فشار آمریکا و اروپا علیه ایران 
کرده که برای آینده آژانس بی اعتباری رقم می زند.
عضو کمیســیون امنیت ملی وسیاســت خارجی 
مجلس افزود: غرب به دنبال سوء استفاده از فضای 
داخلی کشــور برای منافع خود است که در نهایت 
منتهی به صدور چنین قطعنامه ای شــد؛ البته آنها 
می دانند که جمهوری اسلامی ایران از این مرحله 
عبــور خواهــد کرد و در ثبات و امنیت قرار دارد. به 
همین دلیل آژانس بین المللی انرژی اتمی پیام هایی 
به مقامات سازمان انرژی اتمی ارسال کرده مبنی بر 
اینکه مواضع اعِلامی آنها با مواضع اعِمالی متفاوت 

است.

بشار اسد: 

 ایران در حق ما 
کوتاهی نکرده است

رئیس جمهور سوریه گفت که ایران همواره حامی سوریه 
بوده و همچنان از این کشور حمایت اقتصادی و نظامی 

می کند.
روزنامه الاخبار لبنان در گزارشــی اعلام کرد که بشــار 
اســد، رئیس جمهور سوریه هفته گذشته با شماری از 
اصحاب رسانه و پژوهشگران سوری دیدار داشته است.

این روزنامه اعلام کرد که این دیدار سه ساعته و به دور از 
چشم رسانه ها بوده است. بشار اسد در این دیدار درباره 
هم پیمانان سوریه و روابط دمشق با تهران گفت که ایران 
به طور موثر از سوریه حمایت و پشتیبانی کرده است و 
همچنان از ما حمایت اقتصادی و نظامی می کند و در 

حق ما کوتاهی نکرده است. 

مالی مدعی شد: 

 قطعنامه شورای حقوق بشر 
علیه ایران اقدام غرب نبود

نماینده دولت آمریکا در امور ایران مدعی شد، قطعنامه 
شورای حقوق بشر سازمان ملل در رابطه با ایران، اقدام 

غرب علیه ایران نبوده است.
رابــرت مالی نماینده ویــژه دولت آمریکا در امور ایران 
طی پیامی در حســاب کاربری خود در توئیتر مدعی 
شد که قطعنامه روز پنج شنبه شورای حقوق بشر علیه 
ایران اقدام غرب نبوده اســت. وی در پیام ادعایی خود 
شــت: قطعنامه شــورای حقوق بشر سازمان ملل علیه 
ایران از ســوی بیش از دو جین کشــور از سراســر دنیا 
مورد حمایت قرار گرفت و برخلاف ادعای ایران، اقدامی 

غربی نبوده است.

عملیات روانی پارلمان اروپا علیه ایران
یک کارشناس مسائل بین الملل، اقدام اخیر پارلمان اروپا 
برای قطع ارتباط با ایران را یک عملیات روانی عنوان کرد 
و گفت: این اقدام در حوزه اقتصادی و سیاسی نمی تواند 

تهدیدی برای ایران محسوب شود.
ســید رضا صدرالحســینی در ارتباط با تصمیم اخیر 
پارلمــان اروپا برای قطع ارتبــاط با ایران تصریح کرد: 
اســناد و مدارک نشــان می دهد که اروپایی ها علیرغم 
اینکه به ظاهر صحبت از ادامه گفت وگوها برای احیای 
برجام داشته اند، در مقابل به همراه آمریکا فشار روانی  
قابل توجهی در ایام اخیر علیه تهران ایجاد کرده اند که 
در این ارتباط می توان به  موضوع تداوم و اعمال تحریم ها 

علیه ایران اشاره کرد.
وی در بخــش دیگــری از صحبت های خود با انتقاد از 
موضع گیــری برخی از مقامات غربی از جمله مقامات 
آلمان ، فرانســه و انگلیس در ارتباط با تحولات اخیر 
ایــران و دخالت های آنهــا در امور داخلی ایران گفت: 
این اقدامات تکمیل کننده فشــارهایی اســت که این 
کشورها علیه ایران در راستای تحمیل منافع خود به 

تهران دنبال می کنند.
صدر الحسینی با بیان اینکه این کشورها در  کمتر از سه 
ماه گذشته یک فشار مضاعفی را در حوزه های سیاسی، 
اقتصــادی و دیپلماتیــک در حوزه تعامل با ایران وجود 
آورده اند، اظهار کرد : کمتر کســی اســت که نداند که 
تظاهرات هایی که علیه ایران در برخی از کشــورهای 
اروپایی  در طی مدت اخیر انجام شــده اســت ، حتماً با 
همکاری و هماهنگی دولت های غربی، پلیس آنها و با 

اطلاع سرویس های اطلاعاتی این کشورها بوده است.
این کارشناس مسائل بین الملل در ادامه با تاکید بر اینکه 
شاهد اقدامات هماهنگ بین آمریکا و اروپا برای تحمیل 
اراده خود به ملت ایران در حوزه امضای توافقی هستیم 
که در آن منافع ملی ایران تامین نمی شود، اظهار کرد 
: در همین ارتباط در روزهای اخیر شــاهد این هســتیم 
کنار نقش آفرینی مثلث »آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
دلارهای سعودی و کسانی که دستشان در ترور 1۷ هزار 
ایرانی به خون آلوده اســت« اتحادیه اروپا موضوع قطع 

ارتباط با ایران را مطرح می کند.
وی بیان اینکه اروپا نمی تواند انرژی موجود در  ایران و 
بازار فروش محصولات خود در کشور ما را نادیده بگیرد، 
تصریح کرد: اقدام اخیر پارلمان اروپا در راستای تحمیل 
اراده خود برای رسیدن به منافع و اهدافی است که قطعا 

منافع جمهوری اسلامی ایران در آن وجود ندارد .

کاری که عصای موسی با اسراییل کرد!
گروه هکری »عصای موســی« فیلم های ضبط شــده 
توســط دوربین های مداربســته رژیم صهیونیستی از 

لحظات نخست »عملیات قدس« را منتشر کرد.
گروه هکری )عصای موســی( فیلمــی از بمب گذاری 
بیت المقدس که توســط آژانس بزرگ امنیتی گرفته 

شده است را منتشر کردند.
افتضاحی تاریخی در امنیت اطلاعات مقامات اسرائیلی

هکرهای عصای موســی تصاویــری از حمله به قدس 
اشــغالی را منتشــر می کنند که از یک آژانس بزرگ 
امنیتی به دست آمده است. مقامات کلیپ گرفته شده 
از دوربین نظارت آژانس را تأیید می کنند، اما می گویند 
که هیچ نقض امنیتی رخ نداده است. تصاویری که پیش 
از این دیده نشده بود که روز پنجشنبه توسط گروه هکری 
)عصای موسی( در سرویس رسانه های اجتماعی تلگرام 
منتشر شد که حمله بمب گذاری یک روز قبل در قدس 
اشغالی را نشان می داد که دوربین های نظارتی استفاده 
شده توسط یک سازمان امنیتی بزرگ اسرائیل گرفته 

شده است.
روزنامه هاآرتص نوشت: هکرهایی که ادعا می کنند ایرانی 
هستند، روز پنجشنبه فیلمی را منتشر کردند که از یک 
آژانس امنیتی بزرگ گرفته شــده بود که بمب گذاری 
مرگبار اورشلیم را نشان می داد. مشخص نیست که این 
فیلم چگونه به دست آمده است، آیا یک دوربین امنیتی 
هک شــده اســت یا پایگاه داده مورد استفاده توسط آن 
آژانس امنیتی نقض شــده اســت یا اینکه آیا فیلم پس 
از توزیع توســط آن آژانس امنیتی به شــخص ثالث به 

دست آمده است.
همچنین روزنامه تایمز اســرائیل نوشت: گروه عصای 
موسی گفته است که دوربین های امنیتی را هک کرده 
است که در ابتدا تصور می شد توسط پلیس اداره می شد. 
اوایل ســال جاری، این گروه تصاویری از ده ها دوربین 
در سراسر بیت المقدس و برخی در تل آویو منتشر کرد. 
گروه هکری عصای موسی فیلم های ضبط شده توسط 
دوربین های مداربســته اســرائیلی از لحظات نخست 

عملیات قدس را منتشر کرد.
این گروه هکری تاکید کرد که با هک کردن دوربین های 
مداربسته در ایستگاه اتوبوس در قدس اشغالی توانست 
به فیلم های ضبط شده از لحظات نخست عملیات دست 
یابد. عصای موســی با انتشــار این ویدئو نوشت: زندگی 
تاریک. شــما تاوان خون که ریخته شــده را خواهید 
پرداخت. در ســرزمین های اشغالی فلسطین آرامش و 
آسایش نخواهید داشت؛ ما پایان شما را تعیین خواهیم 
کرد. علاوه بر این هارد دوربین ها را برای شــما فرمت 
کردیم. از سوی دیگر ، هک دوربین های متعلق به یک 
دستگاه امنیتی است که هکرهای عصای موسی موفق 
شــدند به دوربین های امنیتی واحد حفاظت شخصی 
Ekan ۷30 سرویس امنیتی اسرائیل شاباک نفوذ کنند. 
این واحد وظیفه محافظت از شــخصیت های مهم در 
اسرائیل از جمله رئیس جمهور، نخست وزیر، وزیر جنگ، 
وزارت امور خارجه، رئیس کنست و رئیس دیوان عالی 

کشور را دارد.

اخبار كوتاه
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3اقتصاد

مشکلات دولت برای حفظ بازار دلار

دولـت در حال تلاش برای حفظ قیمت دلار در مرز 3۵ هزار تومان است
  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد

 طــی هفته هــای گذشــته ارزیابی نا امید کننــده مقامات آمریکایی از 
رونــد مذاکــرات باعث شــد که دلار آرایش صعودی بــه خود بگیرد. از 
نگاه تحلیلگران اقتصادی هر خبر منفی می تواند زمینه ســاز برگشــت 
معامله گران افزایشی به بازار شود و نرخ دلار رشد جدید و شاید هم بی 
ســابقه را تجربه کند.مســعود دانشمند عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: 
اگر تحریم ها تشــدید و محدودیت صادرات کالای ایرانی بیشــتر شود، 
قیمت دلار به بیش از ۴0 هزار تومان هم خواهد رسید.دانشمند گفت: 

مشــکلات اقتصاد ایران ریشــه سیاسی دارد، به همین دلیل مشکلات 
با وجود اصلاحات اقتصادی که هر دولتی برای آن ســرمایه های کلان 
خرج کرده اســت، هنوز پابرجاســت.این کارشــناس اقتصادی با اشاره 
بــه اینکــه دولــت در حال تلاش برای حفظ قیمت دلار در مرز 3۵ هزار 
تومان است، گفت: سیاست های محدود سازی صادرات ایران همزمان 
با سیاست های فعلی دولت می تواند بحران جدیدی در قیمت دلار ایجاد 
کند.وی تصریح داشت: دولت به محض برداشتن دست از روی فنرثبات 

قیمت، احتمال جهش نرخ دلارتا بیش از ۴0 هزار تومان وجود دارد.

به گفته دانشمند؛ مقاومت فعلی دولت در حفظ قیمت دلارخیلی طولانی 
نیست و بزودی با توجه به شرایط اقتصادی – سیاسی حاکم بر کشور، 
شاهد افزایش نرخ دلار خواهیم بود.عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: 
دولت هیچ برنامه ای برای کنترل نرخ ارز ندارد و تنها با سیاســت های 
مقطعی نقش دلار را در اقتصاد برجسته تر کرده است.وی تأکید داشت: 
اگر دولت با همین رویکرد به دنبال مدیریت بازار ارز باشد قطعاً در زمان 
نزدیــک و با توجه به محدودیت هــای تحمیلی به اقتصاد ایران، قیمت 

دلارصف شکنی کرده واز مرز ۴0 هزار تومان خواهد گذشت.

گزارش

رفتار عجیب در بازار اجاره

 کوچ اجاره نشینان 
به مناطق حاشیه ای شهر

  مریم فکری/ گروه اقتصاد
 نــرخ اجاره بهــا متاثر از تورم موجود در بازار 
مســکن روند رو به رشــدی داشــته است. 
آمارهای رســمی چنین شــرایطی را تایید 
می کنــد؛ به طوری که آخرین گزارش بانک 
مرکزی که مربوط به مهرماه امســال است، 
نشــان می دهد که در شــهر تهران اجاره بها 

رشد ۴0.۹ درصدی داشته است.
این وضعیت در خصوص تمام مناطق شهری 
کشور نیز صدق می کند و رشد ۴۶.۸ درصدی 
نسبت به مهر سال گذشته داشته است. البته 
گزارش های بانک مرکزی نشان می دهد که 
رشــد ماهانه اجاره بها در اردیبهشــت 1.۹ 
درصد، خــرداد ۲.۷ درصد، تیر ۴.۵ درصد، 
مرداد ۴.۶ درصد و شهریور ۴.۶ درصد و مهر 

۷ درصد بوده است.
منحنــی کرایه خانه در شــرایطی رو به بالا 
حرکت می کند که درآمد بســیاری از اقشار 
اجاره نشین، چندان متناسب با آن رشد نکرده 
است. از سوی دیگر، انتظار می رفت با ورود به 
نیمه دوم سال و پایان پیک جابه جایی، بازار 
اجــاره فروکش کند اما به دلیل تاثیرپذیری 
از تــورم عمومی و جبــران عقب ماندگی در 
مقایســه با قیمت مسکن، مسیری متفاوت 

با انتظارات را سپری کرد.
فعالان بازار درباره شرایط کنونی بازار اجاره 
می گویند: به طور معمول هر ســاله در نیمه 
دوم ســال که حجم معاملات و قراردادهای 
اجاره کاهش پیدا می کند، قراردادها با همان 
قیمت های تابستان که پیک نقل و انتقالات 
مســکن است، منعقد می شــود، اما امسال 
شــروع نیمه دوم ســال همراه بود با افزایش 
نرخ ارز و همین باعث افزایش نرخ اجاره شد.
بنــا به گفته عبداله اوتــادی، عضو اتحادیه 
مشــاوران املاک، هم بــازار خرید و فروش 
مســکن و هم بازار اجاره، نیمه دوم ســال را 
با افزایش قیمت البته شــیب ملایم صعودی 

آغاز کرده اند.

هجوم به سمت اجاره نشینی
بیت اله ســتاریان، کارشــناس مســکن در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین با اشــاره 
بــه وضعیت بازار اجــاره می گوید: زمانی که 
قیمت مسکن یک باره افزایش پیدا می کند، 
گروهی که قبلا قصد خرید مسکن را داشتند، 
به سمت بازار اجاره می روند و به همین دلیل 
در فصل غیراجاره هم نرخ اجاره بالا می رود.
وی می افزاید: در واقع گروهی که قصد خرید 
مسکن داشتند و در برنامه ریزی خرید مسکن 
بودند، به دلیل افزایش شــدید قیمت ملک، 
دیگر نمی توانند خانه بخرند و به سمت اجاره 

و رهن کامل هجوم می آورند.
این کارشــناس مســکن تصریح با اشاره به 
این که تعداد خانوارهای اجاره نشــین کشور 
در حــدود ۷ میلیــون و ۸00 هــزار نفر تا ۸ 
میلیون نفر اســت، تصریــح می کند: تقریبا 
یک ســوم خانوارهای کشــور اجاره نشــین 

هستند.
ســتاریان با اشاره به سیاست های دولت در 
بخش اجــاره، عنوان می کنــد: هیچ یک از 
سیاســت های کنترلی و پلیســی در بخش 
مســکن جواب نمی دهد. ما باید برای تولید 
برنامه ریــزی کنیم؛ یعنی کالا به اندازه کافی 
در اختیار باشد تا قیمت ها کاهش پیدا کند.
وی با بیان این که ما هیچ سیاست و برنامه ای 
در دنیا نداریم که بشــود به صورت دستوری 
در مســکن دخالت کرد، متذکر شد: مسکن 
کالایی است که دست بخش خصوصی است، 
یعنی هم تولیدکننده اش و هم خریدار آن و 
هم تامین کننده مصالح و هم سازندگان و هم 
تامین منابع مالی اش، عموما در اختیار بخش 
خصوصی است. حالا چطور دولت می تواند در 
این بخش دخالت کند و برای آن برنامه ریزی 
کند؟ امکان چنین چیزی اصلا وجود ندارد.
این کارشناس بخش مسکن یادآور می شود: 
سیاست ها در حد چند روزه یا یکی دو ماهه 
امکان دارد که جواب دهد، ولی امکان ندارد 
به عنوان برنامه ریزی درازمدت بتوانیم روی 

آن حساب کنیم.
ستاریان با پیش بینی بازار اجاره در ماه های 
آینــده می گویــد: به طور قطع باز هم قیمت 
اجاره افزایش پیدا می کند و این باعث می شود 
که شــاهد کوچ اجاره نشــینی از محلات بالا 
به ســمت مناطق پایین شهر باشیم. در عین 

حال، حاشیه نشینی افزایش پیدا کند.
وی با اشــاره به سیاست های تولید مسکن 
دولــت، عنــوان می کند: بخــش دولتی 
نمی تواند خیلی در تولید مســکن دخالت 
کنــد، زیرا تولید مســکن دســت بخش 
خصوصی اســت؛ مگر این که بسترســازی 
کند که متاســفانه در بخش بسترســازی 

حداقل کارها را انجام داده است.

گفت و گو

ح کرد: یک کارشناس خودرو مطر

 ادامه روند افزایش قیمت 
خودروها تا پایان سال

 از ابتدای سال جاری بازار و صنعت خودرو کشور 
شاهد اتفاقی بوده که از جمله مهمترین آن ها، 
می توان به عدم اجازه افزایش قیمت  محصولات 
خودروســازان درب کارخانه )علیرغم نرخ تورم 
بالاتــر از ۴۸ درصــدی نقطه به نقطه(، افزایش 
پرشتاب قیمت خودروها در بازار آزاد طی یکی 
دو مــاه اخیر، رکود شــدید در بازار خودرو و... 

اشاره کرد.
حســن کریمی ســنجری با بیان اینکه از زمان 
اســتقرار وزارت صمتِ دولت سیزدهم، اگر چه 
وعده های درست و متعاقب آن اقدامات به جایی 
در حــوزه خودرو صورت پذیرفته اما بایســتی 
بررسی شود چرا اثر این اقدامات را مردم در بازار 
احساس نکرده اند، اظهار کرد: یکی از انتظارات 
مردم توقف نوسان مستمر قیمت خودرو در بازار 
اســت که البته این موضوع مهمترین استنتاج 

مردم از عملکرد دولت نیز هست.  
این کارشــناس صنعت خودرو کشــور تصریح 
کرد: چنانچه نوســان قیمت ها کنترل شــود، 
می توان گفــت اکثریت روش های بکار گرفته 
شــده توســط دســتگاه های مختلف ذی ربط 
مرتبط با بازار خودرو، موثر واقع شده است؛ اما 
اگر افزایش قیمت ها همچون روال ســال های 
گذشته تداوم داشــته باشد، طبیعتا نمی توان 
انتظار دریافت رضایت بدنه جامعه نســبت به 
نتیجه سیاســت گذاری های اقتصادی دولت را 
داشــت. آنچه که مشــخص است این است که 
کنتــرل قیمت خودرو در کف بازار، به عملکرد 
تیــم اقتصادی دولت مرتبط اســت و صرفا به 

وزارت صمت مربوط نمی شود.
وی افــزود: اتفاقا بخش اثرگذار اقدامات دولت 
در کشــیدن ترمــزِ تــورم خــودرو، مربوط به 
سیاســت گذار اقتصادی کشور است؛ به  عبارتی 
همانطور که همه کالاها در ســطح بازار دچار 
نوســان قیمتی هســتند، طبیعتا خودرو نیز از 
ترکش تورم عمومی موجود در اقتصاد کشــور 
بی نصیب نبوده و متناسب با افزایش تورم یا رشد 
نرخ ارز، دچار افزایش قیمت خواهد شد. در این 
بین سهم وزارت صمت در کنترل قیمت خودرو 
صرفا به پر نمودن شکاف عرضه و تقاضای خودرو 
در ســطح بازار مربوط می شود که این مهم نیز 
از طریــق افزایش تولید در کنار واردات خودرو 

محقق خواهد شد.
کریمی ســنجری ضمن اشــاره به اینکه، اگر 
چــه به لحاظ آمــاری عرضه خودرو به بازار در 
مقایســه با سال گذشــته تفاوت معناداری که 
بتواند تاثیرگذار بر قیمت خودرو در بازار باشد، 
ایجاد نشده، تاکید کرد: اما از آنجایی  که برخی 
خودروها بجای فروش به قیمت دســتوری، از 
طریق بورس کالا عرضه می شــوند، سبب شده 
بخشــی از تقاضــای کاذب در بازار حذف و در 
نتیجه در میان مدت به کنترل نوســان قیمتی 

منجر شود.  
بخشــی از اثــر تورمــی ناشــی از رخدادهای 
سیاســی-اقتصادی به ویژه سیاســت خارجی 
دولت اســت که به نظر نمی رســد بهبودی در 
آن حداقل تا پایان ســال حادث شود؛ بنابراین 
ادامــه افزایش قیمت ها در بازار خودرو تا پایان 
سال دور از واقعیت نخواهد بودافزایش عرضه از 
طریق بورس کالا، بازار را برای رسیدن به ثبات 

قیمت، امیدوارتر می کند.
ایــن کارشــناس صنعت خــودرو ادامه داد: با 
افزایش تعداد خودروهایی که در عوض فروش 
بــا نرخ دســتوری، از طریق بورس کالا به بازار 
عرضه شــوند، می توان امیــدوار بود که بازار تا 
حدودی به ثبات قیمتی برســد؛ البته کماکان 
نمی توان اثر تورمی قیمت ها را در قیمت خودرو 
نادیده گرفت. بعلاوه بخشی از اثر تورمی ناشی از 
رخدادهای سیاسی-اقتصادی به ویژه سیاست 
خارجی دولت است که به نظر نمی رسد بهبودی 
در آن حداقل تا پایان سال حادث شود؛ بنابراین 
ادامــه افزایش قیمت ها در بازار خودرو تا پایان 

سال دور از واقعیت نخواهد بود.
 وزارت صمت به برنامه تحول 
صنعت خودرو سرعت ببخشد

وی خاطر نشان کرد: البته آنچه از وزارت صمت 
به عنوان سیاســت گذار اصلی خودرویی کشور 
انتظار می رود این اســت که بــه برنامه تحول 
خودرو در صنعت و بازار سرعت بخشد. بعنوان 
مثال موضوع واردات خودرو یکی از آن دســت 
مواردی اســت که در کشــیدن شتاب افزایش 
قیمــت خودرو در بازار تاثیر بســزایی خواهد 
داشــت؛ بنابراین بایستی آیین نامه آن سریع تر 
اجرایی شده و خودروهای وارداتی هر چه زودتر 

به بازار عرضه شوند.
کریمــی ســنجری تاکید کرد: عــلاوه بر این 
صنعت خودروســازی کشــور نیاز بــه تغییر 
مســیر حرکت دارد. شرکت های خودروسازی 
بــه  عنوان مهمتریــن ارکان صنعت خودرو بر 
همــان ریلی حرکت می کنند که در گذشــته 
بوده  اســت؛ حتی بــه صراحت می توان گفت، 
روش اجرایی اداره این شرکت ها در حال حاضر 
وضعیت نامناسب تری در مقایسه با گذشته پیدا 
کرده و این در حالی اســت که قرار بود با تغییر 
دولت سازوکار اداره این شرکت ها نیز بر اساس 
روش های علمی تر و حرفه ای تری تنظیم شود.

 عضو کمیسیون عمران مجلس:

دولت سیزدهم انتظار ها در خصوص ساخت مسکن را برآورده نکرد
  محمد آیتی/ گروه اقتصاد

 عضو کمیسیون عمران مجلس درباره وضعیت آشفته 
حوزه مســکن گفت: در حوزه مسکن تا عرضه بیشتر 
نشود، قطعاً با تقاضایی که وجود دارد، تاثیر بر افزایش 
قیمت ها را خواهیم داشت. به هر حال بالا رفتن قیمت 
دلار، بر افزایش قیمت مصالح ســاختمانی هم موثر 
اســت. البته معتقدم ۷0 تا ۸0 درصد افزایش قیمت 
مســکن به خاطر همخوانی نداشــتن عرضه با تقاضا 
اســت و شــاید ۲0 تا 30 درصد، بالا رفتن قیمت دلار، 

در آن نقش داشته باشد.
نماینده بندرعباس افزود: برخی مولفه ها، تاثیر فوری 
بــر قیمــت ملک نمی گذارند، مثــل بالا رفتن قیمت 
دلار. یعنی وقتی افزایش نرخ ارز را شــاهدیم، مدتی 

زمــان می برد تا قیمت ملک، روند صعودی پیدا کند. 
راهکار اصلی برای کاهش قیمت مسکن و اینکه مردم 
بتوانند راحت تر از گذشته، روی به خرید بیاورند، بالا 
بردن عرضه مســکن اســت. متاسفانه روند ضعیف و 
کمبود ساخت مسکن در طی سال های گذشته، کار را 
پیچیده تر کرد. از طرفی، ما قانون جهش تولید مسکن 
را تصویب کردیم، اما دولت به شکل دقیق، مناسب و 

عملیاتی نتوانست کار را دنبال کند.
منصور آرامی تصریح کرد: دولت سیزدهم در واگذاری 
زمین هــای دولتی برای ســاخت مســکن، پرداخت 
تســهیلات و کنترل قیمت مصالح، موفق عمل نکرد 
و حتــی آن اراده لازم را هــم ما تا امروز ندیدیم. اکنون 
یک ســال و چند ماه از عمر دولت می گذرد و انتظار 

بود که لااقل یک میلیون مســکن، پیشــرفت ۶0 تا 
۷0 درصدی می داشتند، اما این را نمی بینیم و چون 
واقعیت این است، تاثیر منفی این رویکرد، در قیمت 

مسکن خود را نشان داده است.
آرامی اظهار داشت: اگر دولت به جد به قانون جهش 
تولید مســکن عمل کند، تاثیر مثبتی بر بازار مسکن 
خواهد گذاشــت. اگر این رویکرد در دســتور کار قرار 
بگیرد، قیمت مسکن کنترل خواهد شد و دیگر شاهد 
چنین آشفتگی هایی نخواهیم بود و اگر به این قانونِ 
علمی که برآمده از خردجمعی است، پرداخته نشود، 
باز هم شاهد افزایش قیمت ها در حوزه مسکن خواهیم 

بود.
این عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: به باور من، 

صد درصد مشکلاتی که ذکر کردم به عملکرد وزارت 
راه و شهرسازی برمی گردد. مگر متولی ساخت مسکن 
در کشور ما، جایی غیر از وزارت راه و شهرسازی است؟ 
من اینکه مشــکلات را گردن جا های دیگر بیندازند، 
قبول ندارم و این را به خود آقای رستم قاسمی که تا 
چندی پیش، وزیر راه و شهرسازی هم بودند، گفتم.

وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر مسیر و روند کار در 
حوزه مسکن در دولت سیزدهم به همین گونه ای که 
در 1۵ ماه پیش دیدیم، باشد، حتماً کمیسیون عمران 
مجلس، نظارت خود را بیشتر خواهد کرد تا روال کار، 
بــه نفــع مردم تغییر پیدا کند. البته باید بگویم در این 
ماه هــا هم از موضــوع غافل نبودیم و با دغدغه لازم و 
کافی، شرایط را رصد کرده و باز هم دنبال خواهیم کرد.

کُند افزایش بانک ها برای  وام مسکن روستایی گار « از روند  گزارش » روز

آهسته ولی ناپیوسته
روند کُند اضافه شدن بانک ها به پرداخت 
تســهیلات ۲00 میلیون تومانی مسکن 
روستایی با نرخ سود ۵ درصد باعث شده 
تا این روزها برخی از متقاضیان وام مسکن 
روستایی از مشــکلات و چالش های این 

روزهای سیستم بانکی گله مند باشند.
هیئت وزیران در ۹ آبان مــاه جاری و به 
پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی مصوبه 
پرداخت تسهیلات بهســازی و نوسازی 
مسکن روستایی در سال 1۴01 را اصلاح 
و مقرر کرد ۹ بانک عامل برای اجرا آنرا به 

استان ها ابلاغ کنند.
در حالیکه هیئت وزیــران در تاریخ مزبور 
مصوبه پرداخت تســهیلات بهســازی و 
نوسازی مسکن روستایی در سال 1۴01 
را اصلاح کرد اما هنــوز برخی بانک ها در 
انتظار ابلاغ از سوی دولت و ابلاغ آن برای 

استارت پرداخت از سوی شعب هستند.
بر اساس این مصوبه هیئت دولت، سقف 
فردی تســهیلات از ابتدای سال 1۴01 با 
رعایت مقررات ملی ساختمان برای حداقل 
۲00 هزار واحد مســکونی در روستاها و 
شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت، مبلغ 
۲00 میلیون تومان )برای دوره مشارکت 
مدنی و فروش اقساطی( با بازپرداخت ۲0 

سال تعیین شد.
در این مصوبه مقرر شد تا متقاضیانی که 
از تســهیلات بانکی طرح ویژه نوسازی و 
بهسازی در روستاها تا سقف 100 میلیون 
تومان اســتفاده کرده انــد 100 میلیون 
تومان دیگر هم دریافت کنند. همچنین 
در اصلاحیه مزبور مقرر شد تا شهرهای زیر 
۲۵ هزار نفر جمعیت نیز از این تسهیلات با 

نرخ سود ۵ درصد بهره مند شوند.
در هفته های گذشته سه بانک عامل)سپه، 
کشاورزی و تجارت( از ۹ بانک عامل اقدام 
به ابلاغ مصوبه پرداخت تسهیلات به استان 
ها و شعب کردند و منتظر ابلاغ اصلاحیه از 
ســوی دولت نماندند. در روزهای بعد نیز 
»پست بانک« به جمع این بانک ها اضافه 
شــد و تعداد بانک هایی که قبل از ابلاغ 
اصلاحیه از سوی دولت عملیات پرداخت 
وام را آغاز کرده بودند به ۴ بانک رسید. اما 

هفته گذشته و در روزهای پایانی »بانک 
رفاه« نیز به جمع این بانک ها اضافه شد.

نکته حائز اهمیت این اســت که در میان 
بانک های باقیمانده که تعداد آنها ۴ بانک 
اســت عدم ابلاغ از سوی بانک مسکن که 
سهمیه ۶0 هزار فقره ای از تسهیلات را به 
خود اختصاص داده است جای تعجب دارد.

ســید رضا حمیــدی مدیر کل مســکن 
روستایی بانک مســکن در پاسخ به این 
پرســش که چرا بانک ها از ابلاغ پرداخت 
تسهیلات مسکن روستایی تا این حد کُند 
هستند؟ گفت: هفته گذشته بانک رفاه نیز 
ابلاغیه مورد نظر برای پرداخت تسهیلات 
به استان ها و شعب را ابلاغ کرد. به هر حال 
برخی از بانک ها منتظــر ابلاغ اصلاحیه 
از سوی دولت هستند تا مشکلات سفته 

زنجیره ای نیز مرتفع شود.
حمیدی با اشاره به اینکه پاسخ بانک ها به 
پیگیریهای بنیاد مســکن این است که ما 
منتظر ابلاغ اصلاح مصوبه هســتیم ادامه 
داد: بنیاد مسکن در پاسخ به این درخواست 

بانک های عامل باقیمانده اعلام می کند که 
اگر اصلاح مصوبه ابلاغ شود مجددا باید به 
دنبال اخذ تضمین سازمان برنامه و بودجه 
و صندوق ملی مسکن باشیم، بنابراین ما به 
این بانک ها اعلام کرده ایم که بانک های 
سپه، تجارت، کشاورزی، پست بانک و بانک 
رفاه ابلاغیه های خود را انجام داده اند و شما 

نیز اقدامات لازم را برای ابلاغ انجام دهید.
وی در پاسخ به این پرســش که برخی از 
متقاضیان وام مسکن روستایی در تماس 
خود با خبرگزاری بازار همچنان اعلام می 
کنند که بانک هایی که اقدامات پرداخت 
تسهیلات را آغاز کرده اند از پرداخت وام 
به شکل ســفته زنجیره ای خودداری می 
کنند؟ ادامه داد: به هر حال بانک های عامل 
اعلام می کنند که تــا زمانی که اصلاحیه 
مصوبــه پرداخت تســهیلات مســکن 
روستایی به بانک ها ابلاغ نشود، بانک ها 
نیز از پرداخت تســهیلات به شکل سفته 

زنجیره ای خودداری می کنند.
حمیدی اضافه کــرد: در حال حاضر فعلا 

بانک ها به روش اخذ تضامین بر اســاس 
دستورالعمل وام های خُرد بانک مرکزی 
تسهیلات ۲00 میلیون تومانی را پرداخت 
می کننــد. به هر حــال هنــوز ۴ بانک 
باقیمانده در ابلاغیــه وام ۲00 میلیونی 
مسکن روستایی تا حدودی دست دست 

می کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که اصلاحیه وام 
مسکن روستایی شامل چه مواردی بود؟ 
گفت: متقاضیانی که از تســهیلات بانکی 
طرح ویژه نوسازی و بهسازی در روستاها 
تا سقف 100 میلیون تومان استفاده کرده 
اند 100 میلیون تومان دیگر هم دریافت 
کنند. همچنیــن در اصلاحیه مزبور مقرر 
شد تا شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت 
نیز از این تســهیلات با نرخ سود ۵ درصد 

بهره مند شوند.
به گفته وی، همچنیــن موضوع دریافت 
تســهیلات از ســوی متقاضیان به شکل 
ســفته زنجیره ای نیز در ایــن اصلاحیه 

خواهد بود.

مجید جودی معاون بازسازی بنیاد مسکن 
نیز با اشاره به اینکه طبق آمار افرادی که از 
۲۴ آذر ماه 1۴00 تسهیلات 100 میلیون 
تومانی مسکن روستایی را دریافت کردند 
۵۶ هزار نفر هستند که طی روزهای آتی 
به بانک های عامل برای دریافت تسهیلات 
معرفــی خواهند شــد گفت: بــا ابلاغ و 
تخصیص تسهیلات ۲00 میلیون تومانی 
مسکن روستایی حدود ۲00 هزار تقاضای 
برای دریافت تسهیلات مقاوم سازی وجود 
دارد که به مرور به بانک های عامل معرفی 

خواهند شد.
معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با تاکید 
بر اینکه در آبان ماه امسال نیز اصلاحیه ای 
بر مصوبه پیشــین هیات وزیــران برای 
دریافت تســهیلات ۲00 میلیون تومانی 
مسکن روستایی مصوب شد که دریافت 
این تسهیلات را ســهل تر کرد، افزود: در 
هفته گذشته حدود ۲۲ هزار نفر به بانک 
های عامل معرفی شــدند که با حمایت و 
همکاری مناسب سیســتم بانکی حدود 
۴۵0 هزار نفر در هفته گذشــته موفق به 
دریافت تســهیلات ۲00 میلیون تومانی 

مسکن روستایی شدند.
خبرها حاکی از این اســت که اصلاحیه 
مصوبه پرداخت تسهیلات مسکن روستایی 
طی امروز و فردا توســط دولــت به بانک 
مرکزی ابلاغ خواهد شــد و مشــکلات 
پرداخت وام به شکل ســفته زنجیره ای 
نیز همانطور که اکبــر نیکزاد رئیس بنیاد 

مسکن وعده داده بود مرتفع خواهد شد.
نیکزاد چند روز پیــش اعلام کرده بود که 
تمام متقاضیانی که از ۲۵ آبان 1۴00 به 
بعد پروانه گرفتند و ساخت واحد را شروع 
کردند مشمول این وام می شوند که برخی 
افراد 100 میلیون تومان را در ابتدای کار 
دریافت کرده اند و مابه التفاوت آن را هم 
دریافت خواهند کردنــد. تاکنون۲ هزار 
متقاضی دریافت وام داشــته اند که آمار 
خوبی اســت. بانک های عامل همکاری 
خوبی داشتند. در سفته زنجیره ای وقفه ای 
ایجاد شده بود که قرار است طی جلسه ای 

با وزیر اقتصاد رفع شود.

خبر ویژه

 مجری طرح توسعه ارتباطات روستایی با تاکید بر اهمیت توسعه متوازن 
در این حوزه، گفت که از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون ۲ هزار روستا زیر 
پوشش شبکه ارتباطی پایدار و باکیفیت قرار گرفته اند و یک هزار و ۵00 
روستای دیگر نیز تا پایان سال به شبکه ملی اطلاعات متصل می شوند.

 »ایرج روحی« مشاور وزیر ارتباطات در توسعه ارتباطات روستایی و مجری 
طرح خدمات عمومی اجباری موسوم به USO، با اشاره به اینکه در ابتدای 
دولت سیزدهم باید برآورد دقیق تری از وضعیت موجود توسعه ارتباطات 
در روســتاها به دســت می آوردیم، افزود: با انجام این بررســی ها بیش از 
هفت هزار و ۵00 روســتا که نیاز به توســعه ارتباطات و فناوری اطلاعات 

داشــت، شناســایی شد.وی، سهولت دسترســی به اینترنت پرسرعت و 
افزایش کاربردهای فناوری اطلاعات و مطالبات مردم در استفاده از شبکه 
اینترنت پرسرعت را دلیل افزایش آمار روستاها عنوان کرد.مشاور وزیر در 
توسعه ارتباطات و فناوری اطلاعات در مناطق روستایی با اشاره به اینکه 
۲ هزار روستا از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون به اینترنت دسترسی پیدا 
کرده اند، تصریح کرد: گزارش پیشرفت کار به صورت ۲ ماهه تهیه و آمارها 
به تفکیک و با شفافیت کامل با نام روستا و میزان پیشرفت کار مشخص 
شــده اســت.روحی با اشاره به اینکه کار در روســتاهای باقیمانده بسیار 
سخت است، گفت: بالا رفتن هزینه ها برای تهیه تجهیزات توسط اپراتورها 

و شــرایط موجود در کشــور از مشــکلات پیش روی توسعه ارتباطات در 
روستاها است.مجری طرح خدمات عمومی اجباری، به مشکلات موجود 
برای توســعه ارتباطات در مناطق روســتایی اشاره کرد و ادامه داد: هزینه 
های بالا برای برق رسانی و ایجاد جاده های دسترسی به مکان سایت ها، 
نبود لینک انتقال برای اتصال سایت های نصب شده به شبکه و محدودیت 
ظرفیت اجرایی اپراتورها، برخی از مشکلاتی است که در توسعه ارتباطات 
در مناطق روستایی وجود دارد.وی افزود: برای پایداری و بهبود کیفیت، 
نیاز به اجرای دست کم 10هزار کیلومتر فیبر نوری وجود دارد که عمده 

این پروژه باید توسط شرکت مخابرات انجام شود.

ح توسعه ارتباطات روستایی: مجری طر

۲ هزار روستا در دولت سیزدهم زیر پوشش ارتباطی قرار گرفتند
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نفت و انرژی 4

گاز به خانه ها اشتباه است  رساندن همزمان برق و 

گاز یا برق؛ مسئله این است

كوتاه از انرژی

بین الملل

تحریم خط لوله نفتی روسیه 
برای فرار از جریمه

لهســتان به دنبال جلب حمایت آلمان 
بــرای وضع تحریم هــای اتحادیه اروپا 
علیه بخش لهســتانی-آلمانی خط لوله 
نفتی دروژبا است تا بتواند قرارداد برای 
خرید نفت روسیه در سال آینده را بدون 
پرداخت جریمه ترک کند.دو منبع آگاه 
به رویترز گفتند: این دو کشور به توافقی 
نزدیک شــده اند تا لهستان عرضه نفت 
دریابرد به آلمان از طریق بندر گدانسک 
و بخشی از خط لوله دروژبا را هماهنگ 
کند و خرید پالایشگاه نفت شودت روسیه 
در آلمان توســط لهستان تسهیل شود.

اتحادیه اروپا متعهد شــده است خرید 
نفت روســیه از مســیرهای دریایی را از 
پنجم دسامبر متوقف کند اما واردات از 
طریق خط لوله دروژبا از تحریمهای این 
بلوک معاف است. این موضوع به مشکلی 
برای شرکت "پی کی ان اورلن" لهستان 
تبدیل شــده که قرارداد بلندمدتی برای 
خریــد نفت روســیه از طریق این خط 
لولــه دارد و در صــورت نقض قرارداد، 
باید جریمــه پرداخت کند.اگر اتحادیه 
اروپا علیه خط لوله نفتی دروژبا یا حداقل 
بخش شــمالی آن که نفت به لهســتان 
و آلمان می رســاند، تحریم اعمال کند، 
هر دو کشور از تعهداتشان برای واردات 
نفت روســیه بدون ایــن که جریمه ای 
پرداخت کنند، خلاص می شوند.بخش 
جنوبی این خط لوله، نفت به مجارستان، 
اســلواکی و جمهوری چک می رساند و 
این کشــورها برخلاف لهستان و آلمان، 
به راحتی نمی توانند منابع واردات نفت 
را متنــوع کنند.بــه گفتــه منابع آگاه، 
وزارت آب و هــوای لهســتان و وزارت 
اقتصاد آلمان در مرحله نهایی مذاکرات 
در خصوص تفاهم نامه لجســتیک نفت 
هســتند که جریان نفت غیرروســی را 
فراهــم کرده و به بزرگترین پالایشــگر 
نفت لهستان کمک می کند منافع خود 
در شودت را دنبال کند.سخنگوی وزارت 
اقتصاد آلمان روز جمعه در برلین گفت: 
آلمان متعهد اســت از سال ۲0۲3 نفت 
روســیه را خریداری نکند و سرگرم کار 
روی راه کاری با لهســتان برای تضمین 
تامین نفت شــودت، است. وزارت آب و 
هوای لهســتان اعلام کرد عمل به تعهد 
توقف خرید نفت روسیه توسط لهستان و 
آلمان، مستلزم مقررات در سطح اتحادیه 
اروپاســت و هر دو کشــور برای نیل به 
این هدف همکاری می کنند.آلمان بدون 
ملی کردن شودت، این پالایشگاه نفت را 
تحت اداره شش ماهه قرار داده و به دنبال 

راهی برای تامین نفت برای آن است. 

 هند به  دنبال بهره مندی 
از فرصت بحران جهانی 

انرژی است
وزیــر نفت هند اظهــار امیدواری کرد 
که دهلی نــو چالش های کنونی انرژی 
جهــان ناشــی از تنش های مســکو - 
کی یف را به فرصتی برای تأمین انرژی 
مقرون به صرفه تبدیــل کند.هاردیپ 
ســینگ پوری یک روز پس از شکست 
اتحادیــه اروپا دربــاره تصمیم گیری 
درباره طرح ســقف قیمت نفت روسیه 
گفت: هند، ســومین واردکننده بزرگ 
نفت جهان، امیدوار اســت چالش های 
کنونی در صحنه جهانی انرژی ناشی از 
تنش های روسیه - اوکراین را به فرصتی 
برای تأمین انرژی مقرون به صرفه تبدیل 
کند.هنــد که به دلیل هزینه های بالا و 
مسائل لجستیک به ندرت از روسیه نفت 
می خرید، پس از آغاز تنش های مسکو و 
کی یف و تحریم نفت روسیه، به  دومین 
مشتری بزرگ نفت روسیه پس از چین 
بدل شد.وزیر نفت هند در نشست تایمز 
ناو گفت: اکنون نگرانی این نیست که از 
کجــا انرژی وارد کنیم، این یک چالش 
جهانی است، اما ما در حال تبدیل تهدید 
به فرصت هســتیم.آمریکا خرید نفت از 
روسیه را متوقف کرده است و اروپایی ها 
هــم به ترتیب از پنجم دســامبر )1۴ 
آذرمــاه( و پنجم فوریه )1۶ بهمن ماه( 
واردات نفــت خام و فرآورده های نفتی 
را متوقف خواهند کرد.کشورهای عضو 
گــروه هفت از جملــه آمریکا، اتحادیه 
اروپا و اســترالیا در حــال برنامه ریزی 
برای اعمال سقف قیمتی احتمالی ۶۵ 
تا ۷0 دلار در هر بشــکه برای صادرات  
محموله های دریایی نفت خام روســیه 

از پنجم دسامبر هستند.

رییس اتاق بازرگانی:

 وابستگی به نفت را می توان 
تا کمترین حد ممکن کاهش داد

رییس اتاق بازرگانی اهواز معتقد است می توان 
وابســتگی اقتصاد کشــور به نفت را تا کمترین 
حد ممکن کاهش داد.شهلا عموری ، با اشاره به 
توسعه اقتصاد خوزستان و کشور بدون توجه به 
نفت اظهار کرد: استان خوزستان بدون  نفت نیز 
ظرفیت های بالایی برای تولید و صادرات دارد 
و در صورت بهبود فضای کسب  و کار و کاهش 
مشــکلاتی که در حوزه تولید وجود دارد قطعا 
شــاهد توسعه و رونق اقتصادی در خوزستان و 
به تبع آن در کشور خواهیم بود.وی افزود: حدود 
۸0 درصد از نفت کشــور در خوزســتان تولید 
می شــود اما اگر نفــت را از معادلات اقتصادی 
استان حذف کنیم، خوزستان همچنان به واسطه 
وجــود تولیدکنندگان عظیم در حوزه فولاد و 
پتروشــیمی ها نقش بســیار موثری در اقتصاد 
کشــور دارد.رییس اتاق بازرگانی اهواز با تاکید 
بر بهبود فضای کسب و کار برای تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان، گفت: اگر شرایط برای فعالیت 
و تولید در اســتان خوزســتان به خوبی فراهم 
شــود و از تولیدکننــدگان و صادرکنندگان با 
روش های مختلف حمایت شود و فضای کسب 
و کار بهبــود یابــد، قطعا زمینــه برای افزایش 
اثرگذاری این بخش ها در اقتصاد کشــور بدون 
توجه به نفت فراهم خواهد شــد.عموری ادامه 
داد: توجه بــه صادرات محصولات غیرنفتی از 
استان به کشورهای همسایه از جمله عراق یکی 
از راهکارهایی است که می تواند علاوه بر کاهش 
نقش نفت در اقتصاد کشور و خوزستان، زمینه 
را بــرای افزایش فعالیت بخش های تولیدی در 
استان فراهم کند و این فعالان می توانند با نگاه 
صادرات محور علاوه بر ارزآوری و ایجاد اشتغال 
نقش بســیار تعیین کننده ای در اقتصاد کشور 
داشته باشند.وی افزود: بخش عمده ای از مسیر 
توسعه اقتصادی و صادرات کشور دقیقا از مسیر 
توســعه روابط خارجی به  ویژه از مسیر توسعه 
روابط با همسایگان عبور می کند و در این زمینه 
رفع عمده موانع موجود از سوی دولت می تواند 
وابستگی اقتصاد کشور به نفت را به کمترین حد 
ممکــن کاهش دهد.رییس اتاق بازرگانی اهواز 
گفت: ظرفیت های خوزستان در حوزه صنایع، 
معــادن، کشــاورزی و... ظرفیت های عظیمی 
هستند که نشان می دهد خوزستان بدون نفت 
نیز می تواند زمینه رشد و رونق اقتصادی کشور 
را فراهــم کنــد اما باید موانع پیش روی این امر 
حذف شود و این امر نیازمند همکاری بیش از 

پیش دولت با بخش خصوصی است

گزارش ها  نشان دادند؛

 تداوم روند کاهش تبخیر آب 
در حوضه های آبریز

 برپایه گزارش موسســه تحقیقات آب وزارت 
نیرو، بررســی وضعیت تبخیر در حوضه های 
آبریز کشــور نشــان می دهد که در این هفته 
روند تبخیر نسبت به هفته قبل تغییر چندانی 
ندارد، ضمن آنکه این روند کاهشی است.میزان 
تبخیر آب در حوضه های آبریز کشــور یکی از 
مهم ترین مســائل در به وجودآمدن کم آبی یا 
پرآبی اســت، به طوری که هرچه میزان تبخیر 
بیشــتر باشد وضعیت تأمین آب هم مشکلات 
بیشتری خواهد داشت.بر اساس اعلام مؤسسه 
تحقیقات آب وزارت نیرو، وضعیت پتانســیل 
تبخیر برای این هفته نســبت به متوسط پنج 
ســال اخیر دارای تغییرات محسوسی نخواهد 
بــود و همچنیــن برای هفته دوم نســبت به 
هفتــه گذشــته، به صورت پراکنــده در کل 
کشور کاهشــی پیش بینی می شود.اختلاف 
هفتگــی پتانســیل تبخیــر در حوضه آبریز 
دریــای خــزر در هفته منتهــی به 11 آذرماه 
نســبت به هفته گذشــته منفی یک میلیمتر 
خواهد بود، درحالی که این میزان نســبت به 
دوره مشــابه پنج ســال اخیرمنفی چهار دهم 
میلیمتر اســت.این وضعیت برای حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه به این شــکل اســت که نسبت 
به هفته گذشته منفییک میلیمتر خواهد بود 
و این میزان نســبت به دوره مشــابه پنج سال 
اخیر منفی ۲ دهم میلیمتر خواهد بود.اختلاف 
هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه آبریز فلات 
مرکزی در هفته منتهی به 11 آذرماه نســبت 
به هفته گذشــته منفی ۶ دهم میلیمتر است، 
درحالی که این میزان نســبت به دوره مشــابه 
پنج سال اخیر صفر میلیمتر است.این وضعیت 
برای حوضه آبریز قره قوم به این شکل است که 
نسبت به هفته گذشته منفی ۶ دهم میلیمتر 
خواهد بود و این میزان نســبت به دوره مشابه 
پنج سال اخیر منفی سه دهم میلیمتر خواهد 
بود.اختلاف هفتگی پتانسیل تبخیر در حوضه 
آبریز مرزی شرق در هفته منتهی به 11 آذرماه 
نسبت به هفته گذشته منفی ۶ دهم میلی متر 
اســت، درحالی که این میزان نســبت به دوره 
مشــابه پنج سال اخیر صفر میلیمتر است.این 
وضعیت برای حوضه آبریز خلیج فارس و دریای 
عمان به این شــکل اســت که نسبت به هفته 
گذشــته منفی هفت دهم میلیمتر خواهد بود 
و این میزان نســبت به دوره مشــابه پنج سال 

اخیر صفر میلی متر است.

 گاز یا برق ؛ دو راهی که دیر یا زود، ایران 
باید با آن رو به رو شود و البته ناگزیر است 
که یکی را انتخاب کند. البته جالب است 
بدانید این مسیر را تقریبا همه کشورهای 
دنیا رفته اند و راه درست، کاملا مشخص 
اســت و نیازی به آزمون و خطا نیســت؛ 
»برق« باید انتخاب شود.ســوالاتی که 
ایجاد می شــود این اســت که چرا باید 
چنیــن چیزی رخ دهد؟ مگر می شــود 
بــدون گاز هم زندگــی را گذراند؟ اصلا 
چطور ممکن اســت بــرق را جایگزین 
گاز کرد؟ با وســایل گازی خانه باید چه 
کنیم؟ در ادامه به این ســوالات پاســخ 
داده می شود که چقدر اتفاق افتادن این 
مهــم، می تواند در زمینه های مختلف، 

تاثیرگذار باشد..

هیچ کشوری دو سیستم توزیع انرژی 
( به داخل منازل ندارد )برق و گاز

چندی پیش، محمدحسین ادیب، استاد 
اقتصاد بین الملل، در یکی از ســخنرانی 
هایش، گفتــه بود: »ایــران قوی ترین 
زیرســاخت انرژی سیاره زمین را دارد؛ 
چراکه هیچ کشــوری دو سیستم توزیع 
انرژی موازی ندارد؛ یعنی هم سیســتم 
توزیــع برق و هم گاز را در کشــور برای 
خانوار داریم.«با همه اینها، داشــتن دو 
سیســتم توزیع انرژی، اصلا اتفاق خوبی 
نیست و این مهم، زمینه ساز بروز بسیاری 
از مشکلات در کشور نیز است؛ که برای 
رفع هر کدام، باید سالانه بودجه هنگفتی 
در نظر گرفته شــود؛ حال برای رفع این 

مشکل چه باید کرد؟

گرمایش مشترکان خانگی با برق تامین 
شود؛ گاز برای نیروگاه ها

همیشــه با شــروع فصل سرما و افزایش 

مصرف خانگی گاز، ســهمیه ســوخت 
نیروگاه ها کاهش می یابد و عملا سوخت 
مایع که چالش هایی، مثل آلودگی هوای 
کلان شــهر ها را در پی دارد، جایگزین 
گاز می شــود. این در حالی اســت که به 
جای توســعه مویرگی لوله کشــی گاز 
در ســطح کشــور، این امکان فراهم بود 
کــه این گاز در اختیــار نیروگاه ها برای 
تولیــد برق به عنوان ســوخت پاک قرار 
گیــرد. در واقع، بهتر بــود به جای لوله 
کشــی گســترده گاز، این سوخت برای 
مصــارف نیروگاه ها بــه کار گرفته می 
شد و برق تولیدی در اختیار خانوار های 
شهری و روستایی قرار می گرفت. حتی 
در کشور سردسیری مثل روسیه ، مراکز 
گرمایش شــهری وجود دارد و سیستم 
توزیع انرژی، همچون ایران نیســت.در 
واقــع باید گرمایش مشــترکان خانگی 
از طریق مصرف برق تعریف شــود. اگر 

برنامه ریزی شبکه برق و گاز مانند تمام 
دنیا توامان انجام می شــد، این روند می 
توانســت از حجم ســرمایه گذاری های 
کلان در بخش تولید انتقال و توزیع چه 
در بخش گاز و چه در بخش برق و هزینه 
های کلان ناشی از آن، جلوگیری کند.

، فقط یک شبکه انتقال  باید در کشور
انرژی داشته باشیم

در این راستا، محمد عباسی، کارشناس 
اقتصــاد انرژی ، با اشــاره به اینکه باید 
در کشور، فقط یک شبکه انتقال انرژی 
داشــته باشــیم، گفت: منطقی ترین 
شــبکه انتقال انرژی برق اســت؛ اما در 
ایران، دو شــبکه توزیع انرژی برق و گاز 
داریــم و در منازل مســکونی، هر دوی 
اینها همزمان اســتفاده می شود. یعنی 
مردم، یک ســری وســایل برقی و یک 
سری وســایل گازی دارند.وی با اشاره 

بــه هزینه های تحمیلی این نوع انتقال 
انرژی چیســت، گفــت: از نظر هزینه 
های نیروی انســانی می توان گفت که 
اینچنین سیستم توزیعی به دو سازمان 
مســتقل برای این کار نیاز دارد که هر 
کدام به دو سری کارمند، دو سری نیروی 
نگهدارنــده و... نیاز دارند. در خصوص 
هزینه های انتقال هم می توان به هزینه 
های شــبکه گذاری برای گاز و بعد به 
طــور جداگانه برای برق در نظر گرفت. 
همچنین نگهداری ســخت افزاری هر 
دو مورد نیز به طور جداگانه هزینه هایی 
را در بر دارد. به طور کلی، برای هر دوی 
اینها، یک هزینه دو برابری باید در نظر 

گرفته شود.

برق جایگزین گاز می شود؛ ولی 
برعکسش ممکن نیست

عباســی بــا تاکید بر اینکه در کشــور، 

اســتفاده از گاز بــرای گرمایش و پخت 
و پز و از آنســو روشــنایی با برق اســت، 
گفت: نمی توان روشنایی را با گاز تامین 
کرد؛ ولــی پخــت و پز و گرمایش را می 
تــوان با اســتفاده از برق یا با کمک یک 
شــبکه متمرکز در کشور داشته باشیم.

این کارشــناس اقتصاد انرژی با تاکید بر 
اینکه ایــن موضوع، چیزی نیســت که 
مسئولی در کشــور از آن مطلع نباشد، 
افزود: یکی از دلایلی که بیشــتر از ۵0 
ســال است که کســی به سمت اصلاح 
این موضوع نمی رود، این اســت که اگر 
کســی تصمیم بگیرد بــرق را جایگزین 
گاز کند، یک هزینه ســنگین به خانوار 

تحمیل می کند .

، به اشتباه در کشور  صنعت برق و گاز
به طور همزمان گسترش پیدا کردند

وی در تبیین گفته هایش افزود: از آنجایی 
که در کشــور زیرســاخت ها به دو گونه 
تعبیه شده اند، طبیعی است که صنعت 
هر دو نیز گسترش پیدا کرده است و به 
واســطه آن، در هر خانه ای، بخاری گاز 
سوز و اجاق گاز دیده می شود. در واقع 
همه تجهیزات با گاز، توســعه پیدا کرده 
انــد. همچنین بخشــی از صنعت نیز به 
این توســعه گره خورده است. عباسی با 
تاکید بر اینکه انتقال گاز به یک نیروگاه 
گازی و بعد تولید برق، سپس انتقال آن 
برق به داخل شهر می تواند همان راهی 
باشــد که سایر کشــورها آن را پیگیری 
کرده اند، گفت: اینگونه، آلودگی حاصل 
از ســوختن گاز، فقط در منطقه ای که 
نیروگاه وجود دارد شــکل می گیرد که 
معمــولا هم منطقــه ای خارج از محیط 
شهری است؛ طبیعتا به این شکل، شهر 

آلودگی نخواهد داشت. 

مدیرعامل شــرکت مهندســی و توسعه گاز ایران گفت: کشورها 
تصمیــم می گیرنــد خط لوله تاپی را با همکاری ترکمنســتان، 
افغانستان، پاکستان، هند اجرا کنند، یعنی حاضرند چند میلیارد 
هزینه کرده و خط لوله احداث کنند ولی با ایران تجارت نکنند، 
در حالــی کــه مــا می توانیم از ترکمنســتان گاز را دریافت و به 
آذربایجــان منتقل کنیم، اما تصمیم می گیرند خط لوله ترانس 
کاسپین) TCP( را در آب های عمیق خزر اجرا کنند اما با ایران 
همکاری نداشته باشند.رضا نوشادی ، درباره برنامه صادرات گاز 
به عمان اظهار داشت: قبلا مطالعات مهندسی پایه پروژه احداث 
خــط لولــه صادرات گاز به عمان انجام شــده و اکنون در مرحله 

آغاز مذاکرات فنی و اجرایی است،  اما در هر حال این کشور هم 
تحت تاثیر معادلات سیاســی قرار دارد که اگر حل شــود طرفین 
بــرای مذاکرات کاری اعــلام آمادگی کرده اند، گروه های کاری 
تشــکیل شــده و می تواند ادامه پیدا کرده و پروژه اجرایی شود.

وی ادامه داد: خط ششــم هم که اخیرا به اتمام رســیده و کلیه 
ایســتگاه ها و خطوط آن به بهره بردار تحویل شــده با محوریت 
صادرات به عراق بوده اســت، دو خط نهم و دهم نیز با محوریت 
تقویت شبکه غرب کشور برای صادرات بوده،  امسال نیز برنامه 
آغاز احداث ۴00 کیلومتر لوله ۵۶ اینچ را در دســتور کار داریم 
که ادامه خط سراســری نهم بوده و هدف آن صادراتی اســت.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران درباره همکاری 
با قطر برای برداشــت مشــترک و صادرات به اروپا تصریح کرد: 
تحقق این همکاری ســخت اســت در واقع ابتدا باید بگوییم چرا 
جنگ ســوریه رخ داد، قرار بود ما یک خط لوله اســلامی احداث 
کنیــم که از ایران-عراق- ســوریه تــا اروپا برود، رقیب این خط 
نیز خط لوله قطر-عربستان- عراق-ترکیه و اروپا بود، اما غرب؛ 
ســوریه و عراق را ناامن کرد تا ما نتوانیم پروژه صادرات گاز به 
اروپــا را اجــرا کنیــم بنابراین گازی که مــا انتقال دادیم تنها به 
مصرف عراق می رسد و در دیگر کشورها شبکه ای برای دریافت 

گاز ایران ایجاد نشده است. 

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران خبر داد؛

گاز به عمان کرات برای احداث خط لوله  آغاز مذا

خبر  ویژه

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

گاز مشترکان خانگی  بهینه سازی مصرف 
کشور است به سود صنعت و صادرات 

علی جدی، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس اظهار کرد: صنایع، نیروگاه ها و مصارف 
خانگــی همگی در ناتــرازی گاز نقش مهمی 
دارنــد. به عنوان مثال در حوزه پتروشــیمی، 
نیروگاه های متعددی ســاخته شده است که 
بیشــتر ایام گاز اســتفاده می کنند که البته در 
برخی مواقع با افزایش ناترازی به سراغ سوخت 
فسیلی که بسیار مضر است، می روند. همچنین 
در حــوزه ی مصارف خانگی نیز تعرفه  و قیمت 
گاز بــرای همــه یکی اســت و تفاوت چندانی 
میــان کم مصرف و پرمصرف نیســت که این 
باعث بی توجهی برخی به این انرژی می شــود.

وی افــزود: حق مردم اســت کــه از این انرژی 
اســتفاده کنند و بهره منــدی لازم را ببرند اما 
بایــد تعرفه افرادی کــه منازلی با متراژ ۴00 
متــر بــه بــالا دارند و از این انــرژی برای گرم 
کردن اســتخر استفاده می کنند با افرادی که 
کم مصرف هستند، متفاوت باشد. در واقع اگر 
بخواهیــم در اســتفاده از ایــن انرژی علاوه بر 
مدیریت مصرف، عدالت میان مردم برقرار شود، 
باید تعرفه ها را تغییر و پلکانی کنیم.وی گفت: 

زمستان ســال گذشته نیز طرح تعرفه گذاری 
پلکانی اجرا شــد و صرفه جویی در مصرف گاز 
اتفاق افتاد و پیش بینی شده است که امسال نیز 
با اجرای این طرح روزانه ۵0 میلیون مترمکعب 
گاز از یک میلیارد متر مکعب گاز، صرفه جویی 
شــود که این رقم کمی نیست و قطعاً می تواند 
در صرفه جویی مصرف انرژی تأثیرگذار باشد. 
تردیدی نیست که هرچه به سمت صرفه جویی 
برویم، منافع بیشــتری را برای کشــور تأمین 
کرده ایم.نماینده مردم شــیروان خاطرنشان 
کــرد: در طــرح تعرفه گــذاری پلکانی، تغییر 
تعرفــه و قیمت ها تنها باید برای مشــترکین 
پرمصرف باشــد و شامل سایر مصرف کننده ها 
نشــود. این افزایش قیمت برای مشــترکینی 
اســت که اســتفاده بیش از حد معمول دارند 
لذا باید پولی نســبت به میزان مصرف شــان 
پرداخــت کنند تا حق دیگران را ضایع نکنند. 
با عدم کنترل و مدیریت مصارف خانگی شاهد 
ناترازی بیشتری در حوزه گاز خواهیم بود لذا در 
چنین شرایطی ناچاریم گاز صنایع را که محل 
تولید و رشد اقتصادی کشور است، قطع کنیم. 

مسئولان خبر دادند؛

برق ایران در راه اروپا
بــه تازگی مســوولان از آغــاز تبادل ۶00 
مگاوات برق با ترکیه خبر داده اند؛ موضوعی 
کــه می تواند بــه آرزوی دیرینه ایران برای 
تبدیل شدن به هاب منطقه و رسیدن برق 
ایران به اروپا رنگ واقعیت ببخشد.مصطفی 
رجبی مشــهدی - سخنگوی صنعت برق، 
در نشستی خبری در خصوص جزییات این 
موضوع گفت: اکنون ســنکرون انجام شده، 
۶00 مگاوات را به طور آزمایشی وارد تبادل 
کردیم و در حال حاضر معادل 3.۵ روز برق 
را از ترکیه دریافت و 3.۵ روز صادر می کنیم. 
این کار با آخرین فناوری روز دنیا به صورت 
یک پست بک تو بک انجام می شود و با این 
تکنولوژی از اختلالات فرکانسی جلوکیری 
می شود.به گفته وی صادرات ۶00 مگاوات 
در این مرحله انجام شده و امیدواریم بتوانیم 
تبادلات را گسترده تر کنیم. یکی ازمسیرها 
اروپا است که از طریق ترکیه می توانیم به آن 
راه پیــدا کنیم.وی به تازگی در گفت گویی 
دیگــر ، دربــاره اینکه چه میزان می توان از 
طریق ترکیه برق به اروپا صادر کرد؟ گفته 
بود که این موضوع بســتگی به محدودیت 

هایی که ترکیه با کشــورهای اروپایی دارد 
مربوط می شــود. اکنون این ظرفیت برای 
ایران فراهم شده که از طریق ترکیه تا ۶00 
مگاوات صادرات برق داشــته باشیم.اخیرا 
آرش کــردی - مدیرعامل توانیر، نیز گفته 
بود که در شــمال کشــور نیاز به مسیرهای 
زیردریایــی وجود ندارد و از طریق خطوط 
موجود می توانیم به روســیه متصل شویم. 
همچنین از طریق ترکیه نیز می توانیم برق را 
به اروپا صادر کنیم اما به دلیل این که این کار 
می بایست از طریق کشورهای واسط انجام 
شــود، با مسائلی مواجه هستیم.وی افزوده 
بود که زمینه ارتباطی با کشــورهای خلیج 
فارس، کشــورهای شمالی و بحث  افزایش 
صادرات به پاکســتان نیز مطرح اســت. در 
خصوص افغانســتان نیــز باید گفت که به 
دلیل شــرایط سیاســی خاص این کشور 
اکنــون نمی توان اظهارنظــر قطعی کرد. 
نکته اساســی این است که ما با محدودیت 
مصرف مواجه هستیم اما با این حال نسبت 
بــه قراردادهایی که بــرای صادرات منعقد 

کرده ایم، پایبند خواهیم بود .
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5بانک و بیمه

مدیر کل دامپزشکی استان گلستان:

 دامپزشکی استان گلستان
 499 اردوی جهادی روستایی برگزار کرد

گلســتان / گروه اســتان ها:  مدیرکل دامپزشکی 
گلستان گفت: این اداره کل از ابتدای امسال تاکنون 
۴۹۹ اردوی جهادی را در روســتای ســخت گذر، 
مرزی و محروم این اســتان بــرای ارائه خدمت به 
دامداران اجرا کرد.علی کاووسی در حاشیه اجرای 
طرح جهادی مایه کوبی تب برفکی در روســتای" 
قلمس" واقع نوار مرزی گمیشــان، افزود: پوشش 
این تعداد روستای استان با اعزام 1۶ گروه جهادی 
دامپزشکی با بهره گیری از 3۴ نفر از کارشناسان و 
دامپزشکان انجام شده است.وی ادامه داد: مشارکت 
ایــن گروه ها در اجرای سمپاشــی 1۷0 هزار راس 
دام و۶۲ هــزار و ۸۵۹ مترمربــع از اماکــن پرورش 
دام، مایه کوبی ۲۹0 هزار راس گوســفند و بزُ و ۴ 
هزار و ۵۹۹ قلاده ســگ و درمان ۵ هزار راس دام 
بود. کاووسی گفت:علاوه بر این، گروه های اعزامی 
جهادی دامپزشکی گلستان برای دامداران هدف، 
1۲۸ کلاس آموزشی ترویجی، ۶1 کارگاه آموزشی 
بیماری مشترک بین انسان و دام، 3۵۸ مورد معاینه 
رایگان گله های گوســفند و بزُ و دام ســنگین و ۲0 
هزار مترمربع ضدعفونی رایگان اماکن نگهداری دام 

را انجام داده است.

رئیس جدید هیات مدیره 
شرکت توسعه پدیده شاندیز 

معرفی شد
مشهد / سمیرا رحمتی

کاظم معتمدی فر به عنوان ریاست هیات مدیره 
شــرکت توسعه بین المللی صنعت گردشگری 
پدیده شاندیز انتخاب شد.وی که دانش آموخته 
دانشــگاه علم و صنعت ایران می باشــد، مجرب 
در زمینه طراحی و پیاده ســازی سیســتم های 
تحولی جامع و یکپارچه بوده و ۴0 ســال تجربه 
مدیریتی، آموزشــی و پژوهشــی در بخش های 
دولتی و خصوصی همانندرئیس هیات مدیره و 
مدیر عامل شرکت دخانیات ایران ، معاون برنامه 
ریزی و توسعه کسب و کار شرکت سرمایه گذاری 
مهــر اقتصاد ایرانیــان، رئیس مرکز مطالعات و 
پژوهش های لجســتیکی دانشــگاه جامع امام 
حسین )ع(، عضو هیات مدیره هلدینگ خودرویی 
گروه بهمن، عضو هیات مدیره شــرکت کشت و 
صنعت جوین ، رئیس هیات مدیره شرکت های 
قند تربت حیدریه و چناران آستانقدس رضوی 
، عضو هیات موســس شــرکت تعاونی و توسعه 
عمران مشهد ورئیس مرکز پایش و پیامدسنجی 

راهبردی را در کارنامه خود دارد.

کرمانشــاه / گروه استان ها: توسعه و 
نگهداری شــبکه های برق روستایی 
یکــی از اولویت های اصلی شــرکت 
توانیــر و شــرکت هــای توزیع برق 
اســت که در این راستا شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان کرمانشاه با هدف 
برق رســانی، اصلاح و بهینه ســازی 
شــبکه های برق روســتایی وتامین 
برق عشایر، با اعتباری بالغ بر 1000 
میلیــارد ریــال فعالیت های خود را 
اســتمرار بخشیده اســت.مهندس 
محمد مرادی مدیرعامل این شرکت 
بــا بیــان اینکه بیــش از ۹۹ درصد 
روستاهای این استان برقدار هستند، 
گفت: در راستای تحقق اهداف پروژه 
توســعه و بهســازی شبکه های برق 
روســتایی در ســال 1۴01، تفاهم 

نامــه ای به منظور محرومیت زدایی 
و توسعه شــبکه های برق روستایی 
منعقد شــد.وی ضمن تشــریح این 
تفاهم نامه، افزود: برقرسانی به شش 
روستای فاقد برق در ثلاث باباجانی، 
جوانرود، کوزران، کنگاور و کرمانشاه 
از جملــه پروژه های قابل افتتاح این 
شــرکت تا دهه مبارک فجر امســال 
اســت.مهندس مــرادی تامین برق 
عشــایر فاقد برق را نیز از اولیت های 
این شرکت دانست و گفت: تامین برق 
۴۵0 خانوار عشــایر از جمله اقدامات 
این شرکت در سال 1۴01 بوده و این 
خدمات رســانی هرسال ادامه دارد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
اســتان کرمانشاه با بیان اینکه یکی 
از مهمترین اهداف این پروژه توسعه 

و بهســازی شبکه های برق روستایی 
است، از اصلاح و بهینه سازی شبکه 
برق ۲۷۸ روســتا درسطح استان تا 
دهه مبارک فجر ســالجاری خبر داد 
و گفت: جابجایی پایه های برق معابر 
روستایی، احداث و اصلاح روشنایی 
معابر عمومی روستاها و مقاوم سازی 
پایــه های برق از جمله این اقدامات 
است.وی همچنین با اشاره به تامین 
ولتاژ مطمئن مشترکین روستایی از 
اصلاح اتصالات سســت شبکه های 
بــرق روســتایی خبــر داد و تصریح 
کرد: اصلاح فرســودگی شبکه، کابل 
ســرویس مشــترکین و باز آرایی و 
تعدیــل بار فیدر های فشــار ضعیف 
شــبکه های برق روســتایی از دیگر 

اقدامات این پروژه است.

کرمانشاه: مدیرعامل شرکت توزیع برق استان 

۶ روستای صعب العبور برق دار می شوند

5
پرداخت بیش از ۲960 میلیارد 
ریال تسهیلات فرزندآوری به 

7900 نفر در بانک آینده

بانک آینده بر اساس قانون افزایش جمعیت، 
در هفت ماهــه امســال، ۷۹00 فقــره وام 
قرض الحســنه فرزندآوری بــا مبلغ بیش از 
۲۹۶0 میلیارد ریال پرداخت کرد. هم چنین، 
۴۹00 نفر متقاضی دریافت این وام در صف 

تقاضا هستند.
گفتنــی اســت: بر اســاس قانــون مصوب 
وام قرض الحســنه فرزنــدآوری بــه  فرزند 
اول ۲00 میلیــون ریــال، فرزنــد دوم ۴00 
میلیــون ریــال ، فرزند ســوم ۶00 میلیون 
ریــال، فرزند چهــارم ۸00 میلیــون ریال 
 و فرزنــد پنجــم به بعــد یک میلیــارد ریال 

پرداخت می شود.

اعطای نشان عالی مدیر سال 
به مدیرعامل بانک ملت

 در هفتمیــن اجــلاس 
عالی  نشــان  سراسری 
مدیر ســال که با حضور 
تعــدادی از نمایندگان 
مجلــس و فعالان عرصه 
پتروشــیمی و عرصــه کارآفرینی کشــور 
همچنیــن اعضای هیات علمی دانشــکده 
کارآفرینــی دانشــگاه تهــران در مرکــز 
همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار 
شــد، با اهدای تندیس و لوح ســپاس، از رضا 
دولت آبــادی به عنوان مدیر ســال به خاطر 
عملکرد مثبت، تلاش مســتمر و تاثیرگذار و 
نگاه هدفمند و ارزشــمند در پیشبرد اهداف 

بانک ملت تجلیل شد.
در عیــن حــال در این همایــش، با اهدای 
لوح هــای ســپاس، از اعضــای هیات مدیره 

بانک ملت هم قدردانی شد.

اخبار

نشست سرپرستان مناطق دهگانه 
بیمه آسیا برگزار شد

 در این نشســت مسعود 
بادین، نایب رییس هیأت 
مدیــره و مدیرعامل بیمه 
آسیا از همراهی و همدلی 
خانواده بزرگ بیمه آسیا 
در تحقق اهداف پیش بینی شــده هفت ماهه 
ســال جاری تشکر و قدردانی کرد و بر آموزش 
هدفمنــد، ترکیب پرتفوی مناســب ، پرداخت 
خســارت بحق زیاندیــدگان و نظارت دقیق و 

مستمر در حوزه صدور و خسارت تاکید کرد.
در ادامه این نشســت، سرپرســتان هریک از 
مناطق گزارشــی از فعالیت ها و عملیات بیمه 
گری منطقه خود در هفت ماهه ســال 1۴01 
را ارائه کرده و برنامه های خود تا پایان ســال 

را تشریح کردند.

ضرورت ثبت کارت های 
بانکی پست بانک ایران در 

اپلیکیشن های پرداخت برای 
استفاده از خدمات بانکی

 اقتصــاد زمانــه : عضــو 
اجرایــی هیــات مدیره 
پســت بانــک ایــران از 
کارت های  ثبت  ضرورت 
بانکی پست بانک ایران در 
هاب مالی شــاپرک برای اســتفاده از خدمات 

اپلیکیشن های پرداخت خبر داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک 
ایــران، فرهاد بهمنی با اعــلام این خبر افزود: 
این خدمت از بستر هاب فناوران مالی شاپرک 
که از ســوی بانک مرکزی جمهوری اســلامی 
ایــران برای خدمات پرداخت معرفی شــده، از 
ابتدای آبان ماه برقرار شــده اســت و ضرورت 
دارد اســتفاده از خدمات انتقال وجه کارتی از 
مبدا پست بانک ایران از طریق اپلیکیشن های 
پرداخت ساز مانند آپ، تاپ، همراه کارت و ایوا 
یکبار مشــخصات کارت کاربر در صفحه هاپ 

شاپرک ثبت شود.

مدیر عامل موسسه ملل :

 محیط شعبه را برای مشتریان، مفرح، صمیمی وخاطره انگیز کنید
مدیر عامل موسســه ملل : محیط شــعبه را برای مشتریان، مفرح، 
صمیمی وخاطره انگیز کنیداقتصاد و تجارت : جلسه بررسی عملکرد 
مناطق و حوزه ها، در سه ماهه دوم سال با حضور مدیرعامل و اعضای 
هیئــت مدیــره، معاونین و مشــاورین مدیرعامل، مدیران ادارات و 
روسای مناطق و حوزه ها، در ساختمان مرکزی موسسه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل،مدیرعامل موسسه 
ضمن بیان حدیثی از امام صادق)ع( در خصوص کسب دانش وتفکر 
در انجام هر اقدام گفت: بهره دین خرد و بهترین ذخیره، حســنات 
و کارهــای نیک اســت، انجام این گونــه کارها برای آینده و عاقبت 

بخیری مهم می باشد.
آقــای جــوادی در خصوص ایجاد یک شــغل پایدار تصریح کرد: در 
اســلام، ثواب وام دادن، بیشــتر از صدقه است. بنابراین سعی کنید 
روند اعطای تســهیلات را به ســمت واحدهای تولیدی و کارآفرینی 
هدایت کنید، تا مردم بتوانند در خصوص ایجاد و توسعه واحدهای 

خود دغدغه ای نداشته باشند.
مدیر عامل موسسه در ادامه بیان داشت: عملکرد حوزه ها و شعب 
در ســه ماهه دوم خوب بوده اســت،ولی تاپایان سال زمان مناسبی 
داریم.پس ضروریســت با سختکوشــی و جدیت،برنامه ها و اهداف 

تعیین شده تا پایان سال را محقق نمایید.
ایشــان با اشــاره به رقابت در بین بانکها گفت: همه بانکها، ســرمایه 

های کشــورعزیزمان هســتند و ضمن احترام به تمامی بانک ها، با 
آنها رقابت ســالم داریم و برای الگو شــدن موسسه در جذب منابع و 
تخصیص منابع و کسب رتبه های برتر در سیستم بانکی می بایست 
تکریم به ارباب رجوع که ولی نعمت ما هستند، خدمات بانکی را در 
اسرع وقت و سریع ارائه نمایید و برای آنها مشاوری مطمئن باشید.
ایشــان اضافه کرد:در راســتای تقویت اعتماد و تعامل با مشتریان، 
کوشا باشید و نگاه ویژه به بازاریابی و افزایش سهم بازار داشته باشید.
مردم به دنبال کرامت، احترام و برخورد خوب می باشند لذا محیط 
شعبه را محیطی صمیمی، مفرح و برای مشتریان خاطره انگیز کنید.

مدیــر عامل، ضمن تاکید بر آموزش کارکنان بیان داشــت: دنیای 
کنونی دنیای انفجار اطلاعات اســت و این امر مســئولیت مدیریت 
آموزش را ســنگین تر می کند و برای برنامه ریزی مدون در همه 
اموراعم از بانکداری، بازاریابی،تکریم ارباب رجوع اقدام کنید و سطح 

دانش همکاران را ارتقا دهید.
در ادامــه جلســه آقــای مروجی، ضمــن تاکید بر جــذب منابع 
گفت:جذب منابع، توان تســهیلات دهی به مشــتریان را افزایش 
 می دهــد. در ایــن خصوص همکاران تجربیــات خود را به دیگران 

انتقال دهند.
قائم مقام موسسه بیان داشت: در ارائه تسهیلات، بهداشت اعتباری 
را رعایت نمایید و قانون را مد نظر قرار دهید تا تسهیلات ارائه شده 

به مطالبات نیانجامد.
آقای حیدر زاده، عضو هیئت مدیره موسسه نیز در این جلسه، ضمن 
تاکید بر رعایت مقررات و بخشنامه ها تصریح کرد: تسریع در ارائه 

خدمات باعث نشود که مقررات و قوانین را مدنظر قرار ندهید.
ایشان گفت: روزانه روند منابع و مصارف را نظارت کنید تا مشکلی 

برای اعطای تسهیلات به مشتریان پیش نیاید.
در ادامــه، عملکــرد مناطــق و حوزه ها مورد بررســی قرار گرفت و 
دســتورات لازم بــرای بهبود روند فعالیــت آنها برای تحقق اهداف 

برنامه ریزی شده ارایه گردید.

خبر ویژه

تفاهم نامه مشــترک شــهرداری تهران و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
محوریت تعاونی ها از طریق تشــکیل تعاونی ها برای نوســازی بافتهای فرسوده 

با نقش آفرینی بانک توسعه تعاون منعقد گردید.
صولــت مرتضــوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مراســم انعقاد تفاهم نامه 
مشترک بین این وزارتخانه و شهرداری تهران اظهار داشت: هدف از انعقاد این 
تفاهم نامه توسعه  بخش تعاون است. طبق هدفگذاری، ۲۵ درصد از اقتصاد کشور 
باید مشمول بخش تعاون شود و این تفاهم نامه برای تشکیل تعاونی های مسکن 
در محلات کم برخوردار و بافت های فرســوده و ناکارآمد کلانشــهر تهران است 
که حدود 3۵۴ محله مشــمول این طرح می شــوند و به این منظور 3۵۴ شرکت 
تعاونی تشــکیل خواهد شــد. وی تاکید کرد: بحث نوســازی و تغییر کاربری و 

تراکم و معابر بر عهده شهرداری تهران است و تسهیلات لازم نیز از طریق منابع 
نهضت ملی مسکن و از سوی بانک توسعه تعاون و سایر بانکها تامین خواهد شد 

و پیش بینی اولیه احداث حدود ۵هزار واحد است .
مرتضــوی در خصــوص آورده ی مــردم برای این طرح گفت: متقاضیان علاوه بر 
آورده نقدی خود به صورت مرحله ای از تســهیلات ۴۵00 میلیون ریالی بهره 
مند می شــوند. علیرضا زاکانی شــهردار تهران در مراســم انعقاد این تفاهم نامه 
گفت: نوع فعالیت و اقداماتی که در مدیریت شــهری انجام می شــود پیوستگی 
های جدی با این وزارتخانه دارد . در حوزه آسیب های اجتماعی همکاری نزدیکی 
با بهزیســتی وجود دارد یا در بحث اشــتغال و مشاغل خانگی و سایر مواردی که 

می توان بستر سازی کرد، این وزراتخانه می تواند کمک کند.

نقش بانک توسعه تعاون در احیا و بهسازی بافت  فرسوده تهران

اخبار

استانها

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

مــورخ 1401/3/22 هیــات اول/دوم  رای اصلاحــی شــماره 140160316014000383  برابــر 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی 
مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک کرمانشــاه ناحیــه دو تصرفــات مالکانــه بلامعــارض 
صــادره   185 شناســنامه  بشــماره  کتابعلــی  زنــد  فر غلامرضاپــور  آقای/حســین  متقاضــی 
مربــع  متــر   84/30 مســاحت  بــه  ســاختمان  یکبــاب  اعیــان  ششــدانگ  در  کرمانشــاه  از 
در قســمتی از پــلاک 122 اصلــی واقــع در بخــش ســه حومــه کرمانشــاه بــه آدرس شــهرک 
ژاندارمــری میــدان دانشــگاه آزاد کوچــه مهربــا کدپســتی 6718993856 کــه بــا ارائــه اجــاره 
ز گردیــده اســت. لــذا بــه منظــور اطــلاع  نامــه رســمی از اداره اوقــاف تصرفــت متقاضــی محــر
عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص 
نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ 
انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از 
اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود را بــه مراجــع 
قضایــی تقدیــم نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

ــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد. ــراض طب اعت
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/9/6
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/9/۲0
ک -رئیس ثبت اسناد و املا سعید سلیم فر
۲099/م الف/1۲

اســناد مالکیــت، بــرگ ســبز و کارت خــودرو ســواری پــژو 207 
هــاچ بــک 1 پانورامــا مــدل 1401 بــه رنــگ مشــکی متالیــک 
موتــور  شــماره   NAAR03FE9NJ921235 شاســی  شــماره 
شناســه   23 د   591  -  21 پــلاک  شــماره   166B0066249
NAAR03FE9NJ921235 مفقــود گردیــده از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد .

کمپانی خودرو گهی فقدان سند  آ
-S5 تیــپ  جــک،  سیســتم  بــک  هــاج  ســواری  خــودرو  کمپانــی  ســند 

روغنــی  ســفید  رنــگ  بــه  بنزینــی،  ســوخت  نــوع   ،1399 مــدل   AT
شاســی  شــماره  بــه   HFC4GA31DM0000481 موتــور  شــماره  بــه 
NAKSH7320LB183703 بــه شــماره پــلاک 43 م 641 ایــران 15 بــه 
نــام ســواد اعــزازی بــه شــماره ملــی5049080800 مفقــود گردیــده و از 

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  درجــه 

مفقودی
 405GLX- تیــپ  پــژو  ســواری  خــودرو  کمپانــی  ســند 
بــه شــماره  متالیــک  رنــگ خاکســتری  بــه  XU7مــدل 1399 
پلاک ایران 41 - 148 و 35 و شــماره موتور 124K1421994 و 
شــماره شاســی NAAM01CE4LK530570 مفقــود گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.
لرستان

 سازمان آگهی های روزنامه روزگار 

 در استانهای کشور 
سرپرست و نمایندگی  فعال می پذیرد

66917312        66915268 

رئیس سازمان غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی استان گلستان:

مشکلات کمبود دارو در استان گلستان تا 3 هفته آینده حل می شود
گلســتان / گروه اســتان ها: رئیس ســازمان غذا و دارو دانشگاه علوم 
پزشکی گلستان گفت: با افزایش تولید دارو و واردات برخی از داروها، 
مشکلات کمبود دارو به ویژه آنتی بیوتیک تا سه هفته آینده برطرف 
می شود. پانیذ صدرایی رئیس سازمان غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 
گلستان در جمع خبرنگاران درباره مشکلات کمبود دارو و گران شدن 
آن در گلســتان اظهار کرد: مشــکل کمبود دارو تا خردادماه امسال با 
فروکش کردن شیوع بیماری کرونا تا حدود زیادی برطرف شده بود.

از مهرماه امسال با شدت یافتن شیوع جدی انفلونزا در کشور کمبود 
دارو در کشــور و اســتان گلستان افزایش یافت.وی درباره کمبود دارو 
در گلســتان تصریح کرد: میزان تولید دارو در کشــور با توجه به شیوع 
آنفلونزا پاسخگوی نیاز بیماران نبوده و برای اشباع شدن میزان داروی تقاضا شده می بایست واردات دارو و تولید داروها افزایش پیدا کند.رئیس سازمان 
غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی گلستان خاطرنشان کرد: در حال حاضر افزایش تولید دارو به ویژه سرم و انتی بیوتیک در سطح کشور به حداکثر تولید 
رســیده و برخی از داروها نیز از کشــور هندوســتان وارد و در بین داروخانه های اســتان گلســتان توزیع شده است منتهی تا رسیدن به بهبود شرایط توزیع 
از زمان افزایش تولید تا زمان توزیع و فروش ان در داروخانه ها به دو تا ســه هفته زمان نیاز اســت که پیش بینی می شــود در صورت عدم تشــدید بیماری 
انفلونزا مشــکل کمبود در این مدت زمانی برطرف شــود.وی ادامه داد: یکی از مشــکلات افزایش قیمت دارو افزایش قیمت تمام شــده دارو به دلیل حذف 
ارز ترجیحی و افزایش نرخ تورم برای تولید کنندگان بوده و از طرف دیگر کمیسیون قیمت گذاری دارو تلاش دارد تا افزایش قیمت تمام شده دارو را با 
افزایش تعهد ســازمان بیمه گر همزمان کرده تا هزینه دارو از جیب بیماران کمتر شــود. صدرایی درباره کمبود دارو انســولین گفت: با توجه به اینکه دارو 
انسولین انواع مختلف دارد در صورت کمبود یک برند از این دارو می توان برندهای دیگر را جایگزین کرد و در مورد این دارو مشکل خاصی وجود ندارد.

وی بیان کرد: هر دارو نرخ مصوب داشــته که در ســامانه دارو کشــور قیمت آن مشــخص بوده و شــهروندان عزیز می توانند در صورت شکایت در حوزه دارو 
با شماره 31۹3۲۵3۶ معاونت غذا و دارو و یا سرشماره 1۹0 شکایات خود را مطرح کنند.
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گرفت؛ با حضور جمعی از مسئولان استان اصفهان صورت 

امضای تفاهم نامه بیمارستان ۵00 تخت خوابی تأمین اجتماعی 
اصفهان / گروه استان ها: با حضور مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
در استان اصفهان و در نشست دکتر میرهاشم موسوی با دکتر سیدرضا 
مرتضوی اســتاندار اصفهان و زهرا شــیخی نماینده مردم اصفهان 
در مجلس شــورای اســلامی که با حضور جمعی از مدیران ســازمان 
تأمین اجتماعی و مدیران اســتان اصفهان برگزار شــد، تفاهم نامه 
بیمارســتان ۵00 تخت خوابــی تأمین اجتماعی در این اســتان به 

امضاء رسید.
دکتر میر هاشــم موسوی مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی، ضمن 
گرامیداشــت مجاهدت های شــهدای امنیت، گفت: وظیفه ماست 
که دســتاوردهای ارزشــمند نظام را تبیین کنیــم. چون در زمینه 
تبیین دســتاوردها تاکنون کم کاری شــده، گاهی صدای بدخواهان 
و معاندان بلند شــده اســت. من تقریباً دو هفته پیش در ســازمان 
بین المللــی تأمین اجتماعی در مراکش حضور پیدا کردم. ۴۲ تجربه 
موفق تأمین اجتماعی جمهوری اسلامی در "ایسا" به عنوان الگوهای 
موفق پذیرفته شــده و در این نشســت که با حضور 3۶0 صندوق 
بازنشســتگی یا تأمین اجتماعی از کشــورهای مختلف برگزار شــد، 
عدد مجموع افراد تحت پوشــش تأمین اجتماعی در ۲0 کشــور، به 
اندازه نیمی از افراد تحت پوشش ما در سازمان تأمین اجتماعی نبود. 
کشــوری که 3 میلیون جمعیت داشــت، افتخارش  این بود که 30 
درصد از جمعیت خود را تحت پوشــش داده و ما با این ارقام بالای 
پوشــش، کمتر به تبیین دستاوردها پرداخته ایم.مدیرعامل سازمان 

تأمین اجتماعی افزود: قبل از پیروزی انقلاب اســلامی، از جمعیت 
حدود 3۲ میلیونی کشــور حدود ۲0 درصد، تحت پوشش بیمه های 
اجتماعی بودند که امروزه به برکت انقلاب ما شــاهد این هســتیم که 
بیش از ۷0 درصد جامعه تحت پوشش  بیمه های  اجتماعی هستند 
که این دستاوردی بسیار ارزشمند است و در سازمان تأمین اجتماعی 
بیش از ۵0 درصد کل جامعه را تحت پوشش داریم.وی افزود: تعداد  
کل درمانگاه ها و بیمارســتان های ســازمان تأمین اجتماعی قبل از 
انقــلاب تنهــا ۲0 مرکــز درمانی بود که این عدد امــروز به بیش از 
3۹0 بیمارستان، مرکز درمانی تخصصی و فوق تخصصی رسیده که 
معادل 1۵ درصد مراکز درمانی کشــور اســت و رشدی که در عرصه 
سلامت اتفاق افتاده، بسیار قابل توجه است.وی در مورد برنامه های 

توســعه ظرفیت هــای درمانی تأمین اجتماعــی گفت: نزدیک ۲00 
پروژه درمانی فعال داریم که هشــت مورد از این پروژه ها، پروژه های 
بیمارستانی بزرگ هستند که طی یکی دو سال آینده، حدود 1۵00 
تخت بیمارســتانی را به مجموعه ظرفیت های درمانی کشــور اضافه 
خواهد کرد.دکتر موسوی در مورد پروژه بیمارستان ۵00 تختخوابی 
تأمین اجتماعی اصفهان گفت: پروژه ســاخت این بیمارســتان، در 
سال های گذشته مطرح شده و امروز با پیگیری های فراوان از جمله 
پیگیری های استاندار محترم اصفهان و نیز نمایندگان محترم مردم 
اصفهان در مجلس شــورای اســلامی به ویژه ســرکار خانم شیخی، 
عملیات اجرایی این بیمارســتان آغاز می شود.اســتاندار اصفهان با 
اشاره به اینکه سازمان تأمین اجتماعی یکی از بخش های اصلی حوزه 
درمان کشــور اســت، افزود: استان اصفهان یکی از استان هایی است 
که به رغم نســبت بالای بیمه شــدگان و داشتن رتبه نخست نسبت 
بیمه شدگان به جمعیت استان در کل کشور، به میزانی که این نسبت 
می طلبد سرمایه گذاری و پشتیبانی کاملی در استان اتفاق نیافتاده و 
بیمه شدگان از نوع خدمات و نبود برخی امکانات در شهرستان هایی 
که جمعیت قابل توجهی از بیمه شدگان تأمین اجتماعی در آنها حضور 
دارند، گلایه مند هستند.استاندار اصفهان افزود: برای تعاملات بیشتر 
با ســازمان تأمین اجتماعی، استانداری و شهرداری اصفهان متحد و 
پشــتیبان یکدیگر هســتند و شهردار اصفهان با تمام قوا پای این کار 

است تا به یکی از نیازهای مردم پاسخ مطلوب دهیم.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

 توسط شورای هماهنگی نشر ارزش های 
دفاع مقدس خرمشهر انجام شد؛

 تقدیر از مدیرعامل 
شرکت نفت و گاز اروندان

خوزســتان / گروه اســتان ها: در سومین جلسه 
شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر دفاع مقدس 
از زحمــات مهندس عذاری اهوازی مدیرعامل 
شــرکت نفت و گاز اروندان تقدیر به عمل آمد.

ســومین نشست شورای هماهنگی حفظ آثار و 
نشــر ارزشهای دفاع مقدس خرمشهر در سالن 
جلسات فرمانداری این شهر با حضور مدیرعامل 
شرکت نفت و گاز اروندان ،مدیر کل بنیاد حفظ 
اثار دفاع مقدس خوزستان، فرماندار خرمشهر، 
جمعــی از فرماندهان نظامــی و انتظامی، امام 
جمعــه و دیگــر مســئولین خرمشــهر برگزار 
شد.ســردار عبدالرضــا مرادحاجتی در ابتدای 
این نشســت با تبریک هفته بســیج با اشاره به 
اینکه خرمشــهر می تواند پایتخت گردشگری 
جنگ باشــد، گفت: خرمشهر سرشار از ظرفیت 
و بســترهای مناسب برای تولید محتوای حوزه 
دفاع مقدس اســت.وی در ادامه این نشست به 
اهمیت نقش خرمشــهر در دوران دفاع مقدس 
پرداخت و اظهار داشت: اگر همچون دوران دفاع 
مقدس بتوانیم با عزم و مدیریت انقلابی و جهادی 
با مســائل و مشکلات برخورد کنیم، می توانیم 
بــر خیلی از معضلات امروز فائق آییم.مدیرکل 
بنیاد حفظ آثار دفاع مقدس اســتان خوزستان 
در ایــن خصوص شــرکت نفــت و گاز اروندان 
را شایســته تقدیر دانســت و افزود: از زحمات 
و توجــه مهندس عــذاری اهوازی مدیرعامل و 
همچنیــن همکاران ایشــان در مجموعه روابط 
عمومی و پایگاه مقاومت بســیج این شرکت که 
همــواره کمک حال همــکاران ما در حفظ آثار 
دفاع مقدس و موزه خرمشهر  که گنجینه ای از 
خاطرات ۸سال دفاع مقدس و رشادتهای مردم 
و شــهدای ایران عزیز اســت و هر ساله پذیرای 
صدها نفر از بازدید کنندگان می باشــد، تشــکر 
و قدردانی می نمایم.ســردار مرادحاجتی موزه 
دفاع مقدس خرمشــهر را شناســنامه فرهنگی 
و هویتی این شــهر دانست و متذکر شد: اساس 
موزه هم از نظر ســاختمانی و هم محتوایی نیاز 
بــه تغییرات اساســی دارد چرا کــه این مرکز 
فرهنگی، اولین مکان برای نمایش آثار و اسناد 
جنگ در کشور بوده که پر بازدیدترین موزه نیز 
محســوب می شود.وی افزود: در خصوص چاپ 
کتاب و ثبت تاریخ شفاهی رزمندگان خرمشهر 
و بسترســازی مناسب برای گردشگری جنگ و 
میزبانی شایســته از کاروان های راهیان نور نیز 
نیــاز بــه یک وحدت و همت جهــادی داریم تا 
بتوانیم اندوخته های ارزشــمند این شهر مقاوم 
را به دســت نســل های امروز و فردا بسپاریم.در 
انتهای این نشســت طــی آیینی  با اهدای لوح 
از زحمات و تلاشــهای مهندس عذاری اهوازی 
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان تقدیر و 

تشکر به عمل آورده شد.

در شرکت برق منطقه ای سمنان صورت گرفت؛

آغاز پروژه های خودارزیابی مدل 
تعالی سازمانی EFQM و بازنگری 

سند مدیریت استراتژیک 
سمنان /  گروه استان ها: با حضور معاونین و مدیران 
شــرکت برق منطقه ای جلســه آغــاز پروژه های 
خودارزیابی مدل تعالی سازمانی EFQM ویرایش 
۲0۲0 و بازنگری سند مدیریت استراتژیک سمنان 
برگزار گردید.علیرضا امینیان، معاون منابع انسانی 
شرکت برق منطقه ای سمنان در حاشیه برگزاری 
این جلســه با اشــاره به قابلیتها و ضرورت ترویج و 
توســعه استفاده از مدل ها و ابزارهای مدیریتی به 
منظور دســتیابی به سطوح عملکردی بالا و تداوم 
نتایج برجسته در بخش های مختلف گفت: استفاده 
از ابزارهــای مدیریتــی به عنوان یکی از موثرترین 
اقدامات به منظور ایجاد بلوغ سازمانی ، مورد توجه 
در این شــرکت بوده اســت.وی با اشاره به تجارب 
موفق شــرکت برق منطقه ای سمنان در سالهای 
گذشــته در زمینه اســتفاده از ابزارهای مدیریتی 
افزود: برای تســهیل و تسریع در امور شرکت باید 
اقدامات در سایه مدیریت صحیح و هدفمند شکل 
گیرد تا ضمن انسجام در فعالیت ها بسترهای لازم به 
منظور افزایش بهره وری شرکت فراهم گردد.در این 
جلســه ملیحه اسفندیاری فرد نماینده مدیرعامل 
در سیســتم های مدیریت یکپارچه و مدیر دفتر 
مدیریت اســتراتژیک و بهره وری، نســبت به ارائه 
گزارشــی از وضعیت چند ســاله عملکرد شرکت 
در زمینه ســند مدیریت استراتژیک و مدل تعالی 
سازمانی پرداخت.در ادامه مهندس حمید اکبری 
مشاور پروژه های مذکورضمن اشاره به تفاوت های 
ویرایش ها و مدل های جدید پروژه ها نســبت به 
ادوار قبــل، به ارائه توضیحاتی در خصوص اهداف 
پروژه ها، چالش ها احتمالی، رویه ها و برنامه های 
خود پرداخت. لازم به ذکر اســت در جلسه مذکور 
ضمن بررسی مبانی، مزایا و اقدامات مورد انتظار، 
ابهامات و پرسشهای ایجاد شده همکاران نیز مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت. 
محمد مهدی وحدتی / مدیر دفتر روابط عمومی

همزمان با هفته بسیج؛

 از بسیجیان نمونه 
شرکت توزیع برق استان سمنان 

تجلیل به عمل آمد
ســمنان / گروه اســتان ها: مراســم تجلیل از 
بســیجیان نمونه شــرکت توزیع برق اســتان 
ســمنان با حضور مدیرعامل، رئیس ســازمان 
بســیج کارمنــدان و جمعی از همــکاران این 
شرکت به مناسبت هفته بسیج برگزار شد.رئیس 
ســازمان بســیج کارمندان سپاه قائم آل محمد 
"عج" استان سمنان در آین آئین با بیان این که 
بســیج و شــجره طیبه بسیج از آغازین روزهای 
انقلاب اســلامی شــکل گرفت گفت: ماموریت 
بســیج، حفظ انقلاب اســلامی و دستاوردهای 
خطیر آن است.ســرهنگ پاسدار محمد امامی 
اظهار کرد: بسیج با تکیه بر ایمان به خدا، وحدت 
کلمه، اخلاص و تبعیت از و لایت، ۴3 سال است 
که ماموریت های خود را به نحو شایسته ای اجرا 
می کند و کارنامه درخشانی را رقم زده است.وی 
با اشاره به این که بسیج در تمامی عرصه ها وارد 
میدان می شود افزود: بسیج و بسیجیان با حضور 
اثرگذار خود در حوزه های مختلف، بر مشکلات 
فائق آمده و امروزه انقلاب اســلامی توسعه پیدا 
کرده و به دنیا صادر شــده است.سرهنگ امامی 
با اظهار این که دشمن واقف است که پیشرفت 
های بســیار مناســبی در کشور صورت گرفته و 
هر روز مشکلاتی را رقم می زند و امروز هم یک 
جنــگ ترکیبی را دنبال می کند اضافه کرد: در 
موضــوع کرونــا که یک جنگ بیولوژیک بوده با 
اجرای طرح شــهید سلیمانی، پیگیریهای لازم 
برای پیشگیری و مهار این بیماری عملیاتی شده 
و در این بخش هم کارنامه درخور توجهی داریم.
وی با عنوان این که پیوست های رسانه ای توسط 
دشــمن در فضای مجازی پیاده ســازی و امروز 
به اذعان خودشان شکست خورده است تصریح 
کرد: دشمن در سناریوی خودش و آنچه با ایران 
چالش دارند و درصدد جنگ ترکیبی هستند، آن 
نرم افزار جمهوری اســلامی ایران است، نظامی 
که با محوریت رهبری اداره می گردد و این نظام 

الهی به جهان هم صادر می شود.

 معاون اداره  کل راهداری استان البرز 
عنوان کرد؛

آمادگی کامل راهداری برای 
ح راهداری زمستانی اجرای طر

البرز / مهدی فلاح رفیع 
امســال ۲00 نیروی راهــداری البرز در قالب 
3۸ اکیپ برای اجرای طرح راهداری زمستانی 
در آماده باش کامل هســتند.حمید پرورشی،  
معــاون راهداری اداره کل راهــداری و حمل 
و نقــل جــاده ای البــرز، گفت: ایــن اداره کل 
بــرای اجرای طــرح راهداری زمســتانی در 
آمادگــی کامل به ســر می بــرد.وی افزود: در 
طرح راهداری زمســتانی امسال ۲00 نیروی 
انســانی در قالب 3۸ اکیپ شــامل اپراتورهای 
ماشــین آلات، راهداران و نیروهای پشتیبانی و 
نظارتی در آماده باش کامل هســتند تا بهترین 
خدمات رســانی  به کاربران جاده ای ارائه شود.

این مســئول با بیان اینکه برای ســال جاری 
101 دســتگاه از ماشــین آلات راهداری برای 
عملیات راهداری زمستانی در آماده باش کامل 
هستند، افزود:  همه این ماشین آلات مورد نظر 
از اواخر تابستان ضمن اجرای عملیات راهداری 
محوری و خدمت رســانی در راســتای ارتقای 
ایمنــی راه ها درحــال تعمیر و اورهال بودند تا 
برای  زمستان آماده شوند.پرورشی، همچنین 
از تامیــن و ذخیره ســازی بیــش از 3۵00 تن 
نمک و 1۲ هزار تن شــن و ماســه و دپوی آن ها 
در راهدارخانه های سراســر اســتان خبر داد و 
تصریــح کرد: مصالح مورد نیاز برای برفروبی و 
نمکپاشــی و یخزدایی از ســطح راه ها به میزان 
مورد نیاز تامین شــده اســت و مشکلی در این 
حوزه نداریم.وی درباره چگونگی دسترســی به 
اطلاعات هواشناســی نیــز توضیح داد: علاوه 
بر اینکه اداره هواشناســی اســتان گزارشات 
هواشناســی را به طور مداوم و مرتب در اختیار 
اداره  کل راهداری می گــذارد، از نرم افزارهای 
هواشناســی و دوربین هــای نظارت تصویری 
نیــز برای رصد اســتفاده می کنیم و تغییرات 
جوی را در لحظه به اطلاع اکیپ های مســتقر 
در جاده ها می رسانیم.این مسئول درباره نقاط 
مهم و حساس استان در زمستان نیز اظهارکرد: 
اولویت خدمات رسانی در راهداری زمستانی با 
بازنگه داشتن راه های اصلی و مناطق برف گیر و 
کولاک خیز است و پس از آن نوبت به برفروبی و 
بازگشایی راه های روستایی می رسد که البته با 
تمهیدات اندیشــیده شده و استفاده از ظرفیت 
دهیــاران و ماشــین آلات راهــداری برفروبی 
راه های روســتایی نیز همســو با راه های اصلی 
انجام خواهد شــد.معاون راهــداری اداره کل 
راهــداری و حمل و نقل جــاده ای البرز تاکید 
کرد: کاربران جاده ای در فصل زمســتان حتما 
تجهیــزات ایمنی مورد نیاز به همراه داشــته 
باشند تا بر اثر بارش های ناگهانی دچار مشکل 
نشــوند، همچنین حتما قبل از اقدام به سفر از 
طریق سامانه ها و تلفن گویای شبانه روزی 1۴1 
اطلاعات لازم از آخرین وضعیت مســیر مورد 
نظر را کسب کرده و سپس اقدام به سفر کنند.

استانها 6

بر اساس ماموریت جدید ملی برای قرارگاه امنیت غذایی ایران؛

کشت و صنعت مغان برای 100 هزار دام سبک و ۵ هزار دام سنگین انتخاب شد شرکت 
اردبیل / گروه استان ها: شرکت کشت و صنعت مغان سرقطب شمالغرب 
کشور برای 100 هزار دام سبک و ۵ هزار دام سنگین انتخاب گردیده 
وعملیات اجرایی آن آغاز شد. دکتر دماوندی نژاد، معاون امور تولیدات 
دامی وزارت جهاد کشــاورزی در بازدید از شــرکت کشــت و صنعت و 
دامپروری مغان با اعلام این خبر اظهار داشــت: همکاران وزارت جهاد 
کشــاورزی ۴ قطب دامی برای پرورش دام ســبک و سنگین در کشور 
طراحی کرده اند که علاوه بر خراسان رضوی، تهران و اصفهان شرکت 
کشت و صنعت مغان نیز در استان اردبیل بعنوان سرقطب انتخاب شده 
و اتحادیه دامداران، بانک کشــاورزی و ســازمان دامپزشکی در جهت 
تحقق سیاســت های دولت برای تنظیــم بازار همکاری خواهند کرد.
وی افزود: حضور دکتر محمدی در صحنه بعنوان مدیرعامل شــرکت 
کشت و صنعت مغان انگیزه ای شد که برای بازدید از بزرگترین بنگاه 
اقتصادی اســتان در محل حاضر شــده و از نزدیک به بحث و بررســی 
مســائل اقدام کنیم. ایشــان رزومه بالا و روشنی داشته و علیرغم اینکه 
ســمت بســیار بزرگی برای دکتر قاســم محمدی در وزارتخانه در نظر 
گرفته شــده بود، وی با تواضع و فروتنی خدمت در شــرکت کشــت و 
صنعت مغان را به پســت حســاس در تهران ترجیح داد.دماوندی نژاد 
چنیــن بیــان کرد: حضرت آیت ا... رئیســی عنایت و لطف ویژه ای به 
شرکت کشت و صنعت مغان داشته و با نگاه ویژه ای که در قوه قضائیه 
به شرکت داشتند، عاملی برای ابطال واگذاری و بازگشت به بدنه دولت 
شدند و در هنگام سکانداری قوه مجریه دستور دادند، دولت تمام تلاش 
خود را برای احیای آن انجام دهد.معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 
برای تبدیل شــرکت کشــت و صنعت مغان بعنوان قطب تولید دام در 
شــمالغرب کشــور به ازای هر راس دام ســهمیه مشخص شده و نهاده 
آن تامین خواهد شد. وی اضافه نمود: در صورت مناسب بودن کشش 
بازار شرکت پشتیبانی دام دست شرکت مغان را برای فروش مستقیم 
و حتی صادرات آن به کشورهای خارجی باز خواهد گذاشت و چنانچه 
درخواســتی از ســوی بازار داخلی نباشد، خود شرکت پشتیبانی راساً 
وارد عمل شــده و از طریق خریداری دام های ســبک تولیدی حمایت 
هــای لازم را در ایــن خصوص بعمل خواهد آورد. هدف اصلی ما تولید 
گوشــت و تنظیم بازار هدف بوده و قیمت روز و سیاســت های دولت 
اعمال خواهد شد. در حوزه طیور نیز چنین برنامه ای داریم.معاون وزیر 
اذعان کرد: ما چاره ای جز ســوق به ســمت امنیت، خودکفایی، اقتدار 

و حاکمیــت غذایــی نداریم. تکانه های جنگ در منطقه، علیرغم اینکه 
امنیت غذایی را در جهان با چالش مواجه نموده اســت ولی جمهوری 
اســلامی ایران با وجود تحریم های ناجوانمردانه دشــمنان در تامین 
نیازهای غذایی تاپ می باشــد. دماوندی نژاد بیان داشــت: به زنبور 
عسل بعنوان دام نگریسته می شود. عسل شرکت مغان از رتبه خوبی 
برخوردار اســت و زمینه برای تولید این محصول مهیا بوده و به ســبب 
وجــود باغات و دانه هــای روغنی، این بنگاه تولیدی از ظرفیت زیادی 
برای تولید عســل برخوردار اســت.  دکتر شریف، مدیرکل مرکز اصلاح 
نژاد دام کشورنیز گفت: باید ضمن رد و بدل کردن مباحث در حوزه دام 
سبک و سنگین مسائل را به چالش کشیده و جهت اقتصادی تر کردن 
تولیدات اقدام کنیم و با در نظر گرفتن بازار به تولید بپردازیم. شرکت 
مغان مجموعه منســجمی اســت و اگر مســیر اصلی مشخص گردیده 
و تیمی توســط وزارتخانه و این شــرکت تشــکیل داده شود، شاخص 
هــای اقتصــادی می تواند برای تولید، مســیر را انتخاب کند. افزون بر 
آن مجموعه مرکز نژاد، برنامه خوبی دارد و شــرکت مغان نیز باید در 
خصوص صادرات تلیسه برنامه مطالعه ای داشته باشد.محمدی تاکید 
کرد: در طرح تولید قراردادی گوشت کشور با جامه عمل پوشاندن به 
ماموریت جدید ملی برای قرارگاه امنیت غذایی ایران، شــرکت کشــت 
و صنعت مغان سرقطب شمالغرب کشور برای 100 هزار دام سبک و ۵ 
هزار دام سنگین انتخاب گردیده و عملیات اجرایی آن آغاز شد. افزون 
بر آن شرکت مغان آمادگی فعالیت در حوزه دامپروری در منطقه قره 
باغ جمهوری آذربایجان را دارد.حســن نظیفی، رئیس هیئت مدیره و 

معاون کشاورزی و دامپروری شرکت اظهار داشت: شرکت مغان بعنوان 
بزرگترین شــرکت کشــت و صنعت و دامپروری ایران با داشتن شبکه 
آبیــاری در ســطح بــزرگ، ۲ هزار هکتار زمیــن زراعی دیم و 1۵ هزار 
هکتار آبی که ۴ هزار هکتار آن دارای سیستم آبیاری نوین است، تنوع 
محصول کشاورزی آن زیاد می باشد. این شرکت بر اساس مدل الگوی 
کشت وزارتخانه اقدام نموده و علاوه بر کشت گندم، جو و کلزا در کشت 
ســویا، چغندر قند و ذرت نیز فعال اســت.وی اضافه کرد: کارخانه قند 
مغان با ظرفیت اسمی ۵ هزار تن به تولید شکر پرداخته و علاوه بر آن 
کارخانجات لبنیات، پروســس میوه، روغن کشی زیتون، پروسس بذر، 
خوراک دام و رب نیز از دیگر واحدهای صنعتی شرکت می باشد.رئیس 
هیئت مدیره و معاون کشاورزی و دامپروری شرکت گفت: در خصوص 
آموزش دپارتمانی را با سازمان فنی و حرفه ای کشور راه اندازی کرده 
ایم. ۵ دستگاه تراکتور شاسی بلند با توجه به نیاز خریداری گردیده و 
برای توســعه دامپروری نیز از محل منابع داخلی ســرمایه گذاری های 
قابل توجهی انجام گرفته اســت.لازم بذکر اســت، در این دیدار دکتر 
ســعادتی پور، مشــاور معاون وزیر؛ مهندس نوبخت، معاونت امور دام 
سازمان جهاد کشاورزی استان؛ مهندس حسنیان، مدیرکل پشتیبانی 
امور دام؛ مهندس محبی زاده، مدیرعامل اتحادیه دامداران و مهندس 
تقی زاده، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل حضور داشتند. 
منصور کریمی، مدیر مجتمع دامپروری؛ هوشنگ محمدی، مدیر امور 
فنی و عمرانی؛ مصطفی فولادی، مدیر حراست و افشار کلانتری، مدیر 
امور بازرگانی شــرکت کشــت و صنعت مغان نیز در این جلســه حضور 
یافته بودند.دکتر جعفری، معاون شــرکت پشــتیبانی امور دام کشور 
چنین بیان کرد: در زمینه ذخیره اســتراتژیک گوشــت کشــور نسبت 
به تامین ۴0 هزار تن گوشــت اقدام گردیده که قســمت عمده آن از 
تولیدات داخلی می باشــد. در این خصوص مشــارکت را اصل قرار داده 
و تولیدکننده را درگیر بازار نموده ایم. در زمینه دام ســبک با تشــکل 
های اســتان ســمنان نیز کار مشــابهی را شــروع کرده ایم. ما ۴ ماه به 
تولیدکننده ها نهاده می دهیم و بعد از موعد مقرر گوشــت مورد نیاز 
را برای بازار مطالبه خواهیم کرد.قاســم محمدی، مدیرعامل شــرکت 
کشــت و صنعت مغان بیان داشــت: با توجه به اقداماتی که در طول ۲ 
سال گذشته انجام گرفته است، وضعیت شرکت کشت و صنعت مغان 

خوب و رو به رشد و توسعه می باشد. 

مشهد / سمیرا رحمتی
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش گفت:امســال 1۲0 هزار کلاس ابتدایی روســتایی و 
عشایری کشور به کتابخانه کلاسی مجهز می شود.معصومه نجفی پازوکی در بیست و چهارمین جشنواره 
خیرین مدرسه ساز استان خراسان رضوی در مشهد افزود:در هفته کتاب به صورت نمادین رونمایی از 
3۲ کتابخانه کلاسی در این تعداد مدرسه در استانهای کشور داشتیم .وی ادامه داد:متاسفانه مدارس 
ابتدایی ما کتابخانه ندارند و تأسیس کتابخانه کلاسی در مدارس مد نظر است طبق برآورد انجام شده 
برای تاسیس در هر کلاس ۴ میلیون تومان هزینه لازم است.معاون وزیر آموزش و پرورش با اشاره به 

اینکه 3۶0 هزار کلاس درس ابتدایی در کشور داریم، اظهار کرد:1۲0 هزار کلاس روستایی و عشایر 
هدف امسال برای تاسیس کتابخانه کلاسی است که امید داریم خیرین در این زمینه ورود کنند.وی 
با بیان آثار عمل خیرین مدرســه ســاز عظیم و وصف ناپذیر اســت، افزود: توجه به مدرسه سازی خوب 
است اما کیفیت آموزشی هم بسیار مهم است .نجفی گفت:تعداد هشت هزار و 300 کلاس روستایی 
را به به روزترین بســته زبان آموزی به صورت رایگان مجهز کرده تیم اما برای اجرای آن توســط معلم 
نیاز به ویدیو پروژکتور داریک که این خود مســله اســت.وی افزود : در کنار امر خیر مدرســه ســازی ، 
تجهیز و امکانات متعددی را هم در مدرسه نیاز داریم که چشم امیدمان به خیرین و نیکوکاران است.

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش در مشهد:

کتابخانه کلاسی مجهز می شود امسال 1۲0 هزار کلاس ابتدایی به 

خبر  ویژه

مدیر کل صنعت و معدن استان البرز اظهار کرد:

پرداخت بیش از ۲ هزار میلیارد تومان تسهیلات رونق تولید در استان البرز
البرز / مهدی فلاح رفیع

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز گفت: از مجموع 31۵ فقره درخواست تسهیلات رونق تولید 
که به بانک های اســتان معرفی شــده اند، ۲۶3 فقره با ارزش تســهیلات پرداختی بالغ بر ۲ هزار و 1۵۸ 
میلیارد تومان عملیاتی شده است.رامین ربیعی اظهار داشت: در همین راستا و براساس گزارش ارائه شده 
از ســوی بانک های اســتان در همین مدت، 1۹۷۲ فقره تســهیلات مستقیم از محل منابع داخلی بانک ها 
به واحدهای صنفی و صنعتی اســتان که متقاضی تامین نقدینگی بوده اند پرداخت شــده اســت که ارزش 
آن بالغ بر 1۶ هزار و ۸۲۲ میلیارد تومان می باشد.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز گفت: در 

شصت و ششمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان البرز، مسائل و مشکلات ۶ واحد صنعتی 
در حوزه پرداخت تســهیلات، اســتمهال تســهیلات دریافتی، مسائل مرتبط با تامین اجتماعی، تامین آب 
و…، مطرح و مصوبات لازم جهت تسریع در امور واحدهای متقاضی به دستگاه های مسئول ابلاغ شد.وی 
در پایان تاکید کرد: از ابتدای امسال تاکنون، بیشترین مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
البرز در حوزه درخواست تامین سرمایه در گردش، استمهال بدهی بانکی، تامین سرمایه ثابت، امور مالیاتی، 
تامین اجتماعی، دستگاه های خدمات رسان همچون آب، برق، گاز، شهرداری و…، است که خوشبختانه با 

همکاری همه دستگاه های مسئول در استان، بیش ۸۲ درصد مصوبات عملیاتی شده است.
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كوتاه از جامعه

افزایش شیوع پوکی استخوان در ایران را جدی بگیرید

پوکی استخوان، خاموش اما پر دردسر 
  یاسر مختاری / گروه جامعه

در ایــران به تبع افزایش چشــمگیر 
جمعیــت میانســالی بــروز پوکــی 
اســتخوان نیز شایع  تر شده و درصد 
افزایش بیماران دچار پوکی استخوان 
روز بــه روز در حــال افزایش اســت. 
افشین استوار، رئیس پژوهشگاه غدد 
و متابولییســم دانشگاه علوم پزشکی 
تهــران در رابطه بــا آخرین وضعیت 
پوکــی اســتخوان در کشــور، اظهار 
کرد: تراکم اســتخوان افــراد در بدو 
تولد افزایش پیدا می کند و در سنین 
بین ۲۵ تا 30 سالگی به حداکثر توده 
اســتخوانی می رسد. توده استخوانی 
تحــت تأثیر دوران کودکی و نوجوانی 
اســت؛ در عین حال تغذیه نامناسب، 
کــم تحرکی یا مواردی مانند آلودگی 
هــوا، مصرف ســیگار  و مصرف الکل 
می تواند توده استخوانی را پایین تر نگه  
دارد. فردی که توده اســتخوانی او در 
این دوران کم تر رشد کرده باشد، این 
استعداد را دارد که در دوران سالمندی 
دچار پوکی استخوان شود. وی افزود: 
اساسا پوکی اســتخوان یک بیماری 
ســالمندی اســت. از سوی دیگر این 
وضعیت در خانم ها پس از سن یائسگی 
که اثر محافظتی هورمون های جنسی 
استروژن روی استخوان کم می شود، 
تعادل به نفع تخریب استخوان تغییر 
کرده و اســتخوان کم کم پوک، ترد و 
شکننده می شــود. مهمترین نگرانی 
ما در زمان پوکی اســتخوان با توجه 
به اینکه علائمی ندارد، این اســت که 
اســتخوان با کمترین ضربه شکسته 
شــود. اســتوار ادامه داد: ســه ناحیه 
شایع برای شکستگی استخوان وجود 
دارد که شــامل مچ دست، مهره های 
پشــت گردن و لگن است. شکستگی 
اســتخوان لگن عوارض زیادی دارد. 
وی بــا بیان اینکه عوامل خطر پوکی 
اســتخوان شــبیه عوامل خطر دیگر 
بیماری های واگیر است، گفت: کمبود 

مصــرف کلســیم و پروتئین از جمله 
دلایل تغذیه ای پوکی استخوان است. 
در صورتــی که افــراد نتوانند لبنیات 
بــه اندازه کافی مصرف کنند احتمالا 
دریافت مناسبی از کلسیم و پروتئین 

نخواهند داشت. 

Dلودگی هوا و کمبود ویتامین آ
عضــو هیئت علمی دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران ادامه داد: علت دیگر 
در پوکی استخوان مربوط به ویتامین

D اســت، این ویتامین از دریافت نور 
خورشید زیر پوست تشکیل می شود. 
وقتــی به انــدازه کافی مواجهه با نور 
خورشــید نداشته باشیم و به دلایلی 
همچــون آلودگی هوا این نور کاهش 
پیــدا کند، یا نور را از پشــت پنجره 
دریافــت کنیم، نــور کافی دریافت 
نکرده ایــم. در شــهرها اصــلا اجازه 
نمی دهیم که نور خورشــید به اندازه 
کافی به زمین برسد. ساختمان های 
بلند و زندگی طولانی در فضای بسته 
نیــز اجــازه دریافت کافی نور را به ما 
نمی دهد. وی ادامه داد: وقتی ویتامین

D به صورت طبیعی جذب نشود، باید 
به صورت غذایی جذب شــود. منبع 
غنــی ویتامیــنD منابع حیوانی مانند 
لبنیات، شــیر، تخم مرغ و گوشــت 
 Dاســت یا اینکــه باید مکمل ویتامین
مصــرف کرد که شــاید هم آخرین 
توصیه باشــد و تقریبا برای کســانی 
است که کمبود این ویتامین را دارند. 
بــرای افرادی که چنیــن کمبودی 
ندارند، تقریبا مصرف این مکمل کار 
بیهوده ای اســت. استوار تصریح کرد: 
نســبت قابل توجهی از مردم کمبود 
ویتامیــنD دارند، در مطالعات مختلف 
این نسبت بســیار متفاوت است، به 
طــور مثــال در برخی از مطالعات در 
مناطق شهری مشاهده شده است که 
بالای ۸0 درصد جمعیت این کمبود 
را دارنــد. البتــه چالش هایی نیز در 
برخی مطالعــات وجود دارد که گاه 
نتایــج آن ها را نامعتبر می کند، با این 
حال در جایی مانند تهران قابل درک 
است که افراد کمبود ویتامینD داشته 
باشــند. همانطور که گفته شد برای 
ایــن افراد مکمل های ویتامینD وجود 

دارد کــه می توانند مصرف کنند. وی 
در ادامه با بیان اینکه پوکی استخوان 
حتی نوع شدید آن درمان دارد، گفت: 
خانم های بالای ۵0 سال و خانم های 
پس از سن یائسگی در اولین فرصت 
باید ســنجش تراکم استخوان انجام 
دهند. تشــخیص پوکی اســتخوان 
تنها با سنجش تراکم استخوان انجام 
می شود. اگر به وسیله سنجش تراکم 
استخوان، پوکی استخوان تشخیص 
داده شــد حتما باید فرد تحت درمان 
قــرار بگیرد. اســتوار ادامه داد: بیش 
از ۸0 درصــد افرادی که درمان خود 
را آغــاز می کنند، متأســفانه درمان 
خود را ادامه نمی دهند و زیر یکسال 
درمان خــود را قطع می کنند. رژیم 
درمانی پوکی اســتخوان بین ســه تا 
پنج ســال اســت و در این زمان فرد 
بایــد دارو دریافت کند. چنانچه این 
دوره درمانی به طور کامل انجام نشود 
نه تنها فایده ای نخواهد داشت، بلکه 
ممکن است خطر شکستگی نیز وجود 
داشــته باشد. مشکلی که الان وجود 
دارد این اســت کــه علی رغم آگاهی 

مردم درمورد پوکی استخوان، درمان 
خود را ادامه نمی دهند. 

میزان شیوع پوکی استخوان
وی همچنیــن در مورد میزان شــیوع 
پوکی استخوان نیز گفت: در حال انجام 
یک مطالعه کشوری هستیم و اکنون در 
مراحل پایانی آن هستیم تا در کل کشور 
آمــار پایانی آن را دریابیم. در مطالعات 
دیگری که انجام دادیم دریافتیم که در 
افراد بالای ۶0 سال، ۴۲ درصد افراد پوکی 
استخوان داشتند. این میزان در بانوان ۶۵ 
درصد و در آقایان این میزان ۲۵ درصد 
اســت. در افرادی بالای ۷۵ سال، میزان 
شیوع پوکی استخوان در خانم ها، بالای 
۸0 درصد اســت. رئیس پژوهشگاه غدد 
و متابولیسم ادامه داد: در حال حاضر با 
رشد جمعیت سالمندی مواجه هستیم، 
نزدیک 1۲ درصد جمعیت کشور بالای 
۶0 سال است و تا 10 سال دیگر به ۲0 
درصد می رســد. ایران یک از سریعترین 
رشد جمعیت سالمندی را دارد و بیماری 
مانند پوکی اســتخوان و شکستگی آن 
بســیار اهمیت پیــدا می کند و عوارض 
آنهم شــدید است. سالانه نزدیک 1۷۲ 
هزار شکستگی ناشی از پوکی استخوان 
در کشور اتفاق می افتد و حدود ۴ هزار و 
۲00 نفر نیز به دلیل شکستگی جان خود 
را از دست می دهند. او افزود: شکستگی 
لگن شدیدترین نوع شکستگی بوده و در 
۸0 درصــد موارد فرد دیگر به وضعیت 
ســابق خود از نظر تحرک و فعالیت های 
روزانــه بــاز نمی گــردد. در ۵0 درصد 
مــوارد به عصا یا کمک افــراد نیاز پیدا 
می کنــد. ۲0 تا ۵0 درصد موارد هم در 
سال اول شکستگی لگن فوت می کنند. 
این تعداد فوت ناشــی از شکســتگی از 
همه سرطان های مخصوص زنان بیشتر 
اســت. حال وقتی جمعیت سالمند در 
حال افزایش است اگر به این موضوعات 
توجه نکنیم با مشــکل بسیار زیادی در 

آینده مواجه خواهیم شد.

7جامعه
مدیرکل مشاوره و امور روانشناختی سازمان 

بهزیستی کشور اظهار کرد:

 تدوین برنامه های مراقبتی 
 برای مدیریت 

عوارض ناشی از طلاق
مدیرکل مشــاوره و امور روانشناختی سازمان 
بهزیســتی کشــور درباره برنامه های مشاوره 
پیش از طلاق که توســط ســازمان بهزیستی 
ارائه می شــود، گفت: برنامــه کنترل کاهش 
طلاق براســاس تقســیم کار ملی که صورت 
گرفته اســت. در برنامه ترویج ازدواج و کنترل 
و کاهش طلاق ذیل شــورای انقلاب فرهنگی 
و شورای اجتماعی کشور دستگاه های مختلف 
نقش هایی را پذیرفته است و اقداماتی را انجام 
می دهند. سازمان بهزیستی بیشتر روی موضوع 
کار مشــترک بیــن دســتگاهی در خصوص 
موضوعاتی از جمله توســعه سامانه تصمیم در 
سراسر کشور اقدام کرده است. این سامانه برای 
مشــاوره قبل از طلاق بوده و از قبل آن چیزی 
حــدود 1۸ درصد مراجعــات مربوط به مراکز 
مشــاوره را توانســته سازش در آن ایجاد کند. 
یعنی 1۸ درصد درخواســت های طلاق های 
توافقی با مداخلات روانشناسان و مشاوران به 
ســازش منجر شده است و این سازش در یک 
برنامه ۶ ماهه و یکساله رصد شده است.موضوع 
دیگری که اهمیت دارد این اســت که سازمان 
بهزیستی به دنبال طراحی نظام پیشگیرانه در 
حوزه ســلامت خانواده برنامه ارتقای کیفیت 
زندگی را اجرا کرد که فازهای مختلفی را داشت. 
ایــن برنامه ها از قبــل ازدواج افراد طرح ریزی 

شده  است.

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا )س( خبر داد؛

اعلام جزئیات افتتاح آرامستان 
جدید تهران 

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا )س( با اشاره به 
ماموریت های این سازمان برای ارتقاء عملکرد و 
بهبود کیفی ارائه خدمات به مردم، درخصوص 
توسعه زیرساخت ها و اقدامات عمرانی، گفت: 
موضوع سایر آرامستان ها و توسعه آن در دستور 
کار است. برای ایجاد آرامستان های جدید نیز 
اقدامات خوبی درحال انجام اســت که اولین 
آن تا ۶ ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید. 
جواد تاجیک با اشاره به لزوم انجام اقداماتی که 
کیفیــت ارائه خدمات به مردم را ارتقاء خواهد 
داد، گفت: تمرکززدایی از پایانه آمبولانس های 
بهشــت زهرا درحال انجام اســت تــا بتوانیم 
خدمات به مردم را در سریع تر زمان انجام دهیم.

پزشکی قانونی ایران پیشنهاد داد؛

 ایجاد شبکه هشدار منطقه ای 
در خصوص مواد مخدر نوظهور

ســازمان پزشــکی قانونی ایــران اعلام کرد: 
در جلســه کارگــروه منطقــه ای ظرفیــت 
آزمایشگاهی و موادمخدر غیرقانونی که توسط 
دفتــر موادمخدر و جرم ســازمان ملل متحد 
)UNODC( در قزاقستان برگزار شد، پیشنهاد 
ایجاد شــبکه هشــدار منطقه ای در خصوص 
رونــد تولید و مصــرف موادمخدر نوظهور از 
ســوی نماینده سازمان پزشکی قانون مطرح 
شــد.رییس گروه کنتــرل و تضمین کیفیت 
آزمایشــگاه های ســازمان پزشــکی قانونی 
که به عنوان نماینده این ســازمان در هیات 
ایرانی اعزام شــده به نشست کارگروه منطقه 
ای ظرفیــت آزمایشــگاهی و مواد مخدر غیر 
قانونی حضور داشــت، با اشاره به نقص شبکه 
اطلاعاتی در مورد توزیع و یا تولید مواد مخدر 
نوظهور در کشورهای منطقه، پیشنهاد ایجاد 
شــبکه هشدار در این خصوص را مطرح کرد 
که مورد اســتقبال برگزارکنندگان جلســه و 
نمایندگان کشورهای منطقه قرار گرفت.مریم 
اخگری در خصوص اهمیت وجود این شــبکه 
هشــدار گفت: با راه اندازی و فعالیت شــبکه 
هشدار منطقه ای، کشورهای منطقه در اولین 
فرصــت ممکن از تولید و یا توزیع مواد مخدر 
نوظهور در کشورهای همسایه مطلع می شوند 
و به این ترتیب این امکان را خواهند داشــت 
تا در فرصت مناسب و پیش از ورود این مواد 
به کشورهایشــان تمهیدات پیشگیرانه و نیز 
تشخیصی را به انجام رسانده و در مورد عوارض 
و خطرات آن ها به عموم جامعه اطلاع رسانی 
کنند.همچنین با فعال ســازی این شبکه در 
زمینه کشف جرم، مشخص شدن راه ترانزیت 
مــواد، مبــدأ تهیــه آن و... و. موفق تر عمل 
خواهیم کرد.به گفته وی، این پیشــنهاد پس 
از طرح در جلسه کارگروه منطقه ای ظرفیت 
آزمایشگاهی و مواد مخدر غیر قانونی به شدت 
مورد استقبال نمایندگان کشورهای حاضر در 
جلسه و نیز نماینده UNODC قرار گرفت که 
امیدواریم با توجه به این اســتقبال و کارایی 
قابل توجه شبکه هشدار منطقه ای در کنترل 
ورود و مصرف مواد مخدر به کشــورها، زمینه 

راه اندازی و ایجاد آن فراهم شود.

 فاصله بین دعوا تا آشتی 
 »زن و شوهری« را 

کِش« ندهید «
  محمد ابراهیم تکلو ، روانشناس

زوجیــن بایــد همواره درباره مســائل 
و اختلافــات پیــش آمده بــا یکدیگر 
صحبت کرده و نهایتا آنها را حل کنند، 
نبایــد فاصله بین صحبت کردن و رفع 
اختلافات پیش آمده با زمان بروز اختلاف 
و دلخوری طولانی شود و نهایتا در فاصله 
یــک الــی دو روز پــس از بروز اختلاف 
باید درباره مساله پیش آمده گفت وگو 
کرد.زن و شــوهر باید در پروسه کسب 
شــناخت از یکدیگر متوجه شــوند که 
همسرشــان دوست دارد بلافاصله پس 
از بــروز اختلاف و بحث، درباره مســاله 
مــورد نظر صحبــت و بحث پیش آمده 
را حــل کند و یا ترجیح می دهد فاصله 
ای بین بــروز اختلاف و صحبت کردن 
درباره آن مساله وجود داشته باشد. این 
امر باعث می شود اختلاف پیش آمده به 
شــکل درســت تری حل و فصل شود و 
طــرف مقابل به هنگام بحث و اختلاف 
با بروز رفتاری که مورد پســند همســر 
نیســت به تشدید اختلافات دامن نمی 
زند.همچنیــن مکان و زمان گفت و گو 
درباره اختلافات زندگی مشــترک باید 
»مناســب« باشد و این مناسب بودن به 
این معنا اســت که افــراد باید در مکان 
و زمانــی درباره اختلافات خود صحبت 
کنند که احســاس آرامش داشته باشند 
و حالشــان خوب باشد.از طرفی زوجین 
نبایــد هیچــگاه مســائل و اختلافات 
زندگی مشــترک را نادیده گرفته، آنها 
را ســرکوب کرده و تصور کنند صحبت 
دربــاره اختلافات پیش آمده "اهمیتی" 
ندارند چراکه انباشــت این مسائل روی 
یکدیگر می تواند خشم "فروخورده ای" 
را درون افــراد ایجاد کند که مطمئنا در 
طــول زمان اثرات منفی خود را بر روی 
زندگی مشترک می گذارد.دقت شود که 
گفت و گوی »سالم و سازنده« مهم ترین 
اصــل به هنــگام بروز اختلاف میان زن 
و شــوهرها است و زوجین نباید هنگام 
گفــت و گو با هــم در پی اثبات نظرات 
خود و محکوم کردن همسر باشند، گفت 
وگوی ســالم و سازنده به این معنا است 
که زوجین وقتی با یکدیگر صحبت می 
کنند نباید به دنبال به کرســی نشاندن 
نظرات خود باشند. این گفت وگو نباید 
حالت لجبازی داشته باشد که دو طرف 
آن تصور کنند درســت فکر می کنند و 
گفته هایشــان درست است. در گفت و 
گوی ســازنده زوجین باید نگاه برابر به 
رابطه داشته باشند و هر کدام از آنها اگر 
خطا و اشتباهی کرده بپذیرد. حتی اگر 
طرف مقابل دچار اشتباه و خطا شده نیز 
زوجین باید این امر را به شکل درستی 
بیــان کنند.بــه نوعی مــی توان گفت 
زوجین باید مهارت گفت و گو کردن را 
بلد باشند و بدانند "چه زمانی"، "چگونه" 
و "به چه شــکل" نظرات خود را درباره 
رفتار همســر بیان کنند. زن و شوهر در 
عین حالی که باید نظر خود را بیان کنند 
اما نباید یکدیگر را قضاوت کرده و درباره 
رفتار هم پیش داوری کنند. اگر درباره 
موضوعی ناراحت هســتند باید از طرف 
مقابــل توضیح بخواهند. محکوم کردن 
طرف مقابل پیش از آنکه او درباره علت 
رفتارش توضیح دهد؛ درســت نیست. 
گاهی زوجین حتــی اجازه نمی دهند 
همسرشــان دربــاره چرایی رفتار خود 
صحبت کند و این در حالی است که شاید 
دلخوری آنها تنها یک ســوء برداشت و 
ســوء تفاهم باشد و این پیش داوری ها 
اختلافات را تشدید می کند.اگر زوجین 
تمــام راه ها را برای حل اختلافات خود 
طی کردند اما نهایتا متوجه شدند نمی 
توانند دو نفری مسائل خود را حل کنند، 
باید از روانشناس و مشاور متخصص به 
عنوان یک شــخص سوم بی طرف برای 

حل مسائل خود کمک بگیرند. 

براساس اعلام وزارت بهداشت؛

 تعداد شهرهای آبی 
افزایش یافت

براســاس اعلام وزارت بهداشت، تعداد 
شــهرهای بــا وضعیت قرمــز همانند 
هفته های گذشــته صفــر بوده و تعداد 
شــهرهای با وضعیت نارنجی نیز از ۴ به 
3 شــهر کاهش یافت؛ همچنین تعداد 
شهرهای با وضعیت زرد از 13۸ به 11۴ و 
تعداد شهرهای با وضعیت آبی از 30۶ به 
331 شهر رسید.هیچ شهری در وضعیت 
قرمز نیســت و آشتیان، ترکمن و گرمه 

در وضعیت نارنجی قرار دارند. 

خبر ویژه

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: حمایت مالی از 
دانش آموزان نخبه و مبتکر صورت می گیرد. همچنین بستری فراهم می شود 
تا ارتباط دانش آموزان با دانشــگاه ها و مراکز علمی و پژوهشــی برقرار  شــود 
این در حالیست که فرصتی نیز برای ثبت اختراعات دانش آموزان به وجود 
می آورند. محمد مهدی کاظمی گفت: باید کارکرد پژوهش سراها به سمت 
افزایش بهره وری و تغییر رویکرد به سمت مراکز رشد و نوآوری و همچنین 
خانه های خلاق با رویکرد دانش بنیان ســوق داده شــود. امسال سال تولید 
دانش بنیان و اشــتغال آفرینی اســت، لذا در این ســال طبیعتا باید بیشتر به 

این مقوله بپردازیم.کاظمی گفت: عزیزان ما در گام دوم انقلاب هســتیم و 
دهه های آینده مربوط به نسل نوجوان و جوان ما است. امروز باید این نسل 
برای دهه های آینده تربیت شوند تا بتوانند آینده کشور را در مسیر پیشرفت 
و توســعه علمی که دارد ادامه دهند.وی افزود: در مســیر تحقق تمدن نوین 
اســلامی یکی از مهم ترین عوامل آن تربیت نیروی انســانی اســت و نیروی 
انســانی توانمند، خلاق و نوآور که در موقعیت جدید و زیســت بوم جدید 
بتواند برای آینده کشور تربیت شود و این نیروی انسانی در مدارس و توسط 

معلمان تربیت می شوند.

دانش آموزان نخبه و مبتکر حمایت مالی می شوند

تک خبر

اینفوگرافی 

در روزهای 
لودگی هوا این  آ
غذاها را بخورید

در هوای آلوده بیشترین 
توصیه كارشناسان 

بهداشت این است كه 
مردم در خانه بمانند و از 

سفرهای داخل شهری 
غیرضروری پرهیز كنند. 

ولی علاوه بر این باید 
در نوع تغذیه تان نیز 

تغییراتی ایجاد كنید تا 
عوارض ناشی از آلودگی 

هوا را كاهش دهید. 

منبع: دانا

سرپرســت معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش و پرورش گفت: حدود ۸0 
درصد از مشمولان رتبه بندی معلمان، مزایای رتبه آموزشیار معلم و حدود ۹0 درصد از 
فرهنگیان، مزایای ترمیم حقوق را دریافت کرده اند.صادق ستاری فرد افزود: ترمیم حقوق 
از اول مهر ماه اعمال شده است که در ماه های بعد نیز ادامه خواهد داشت و شامل ضریب 
ریالی 3000 امتیاز و افزایش 100درصدی حق اولاد و ۵0درصدی عائله مندی اســت . 
در خصوص رتبه بندی نیز صدور احکام آموزشیار معلم )۴۵ درصد مجموع حق شغل، 
حق شاغل و فوق العاده شغل( برای مشمولین از 31 شهریور 1۴00 اعمال شد، وجوه و 
معوقات نیز از اول فروردین 1۴01 به مدت ۸ ماه پرداخت شــده اســت.با این حال، طبق 
قانون استخدام کشوری و قانون مدیریت خدمات کشوری، برای همکاران تابع صندوق 
بازنشستگی کشوری، مقرری ماه اول )افزایش حقوق نسبت به ماه قبل( از ترمیم حقوق 
و رتبه بندی کســر شــده اســت و طبیعتاً مقرری ماه اول در زمان واریز معوقات 1۴00 
دیگر کسر نخواهد شد.وی افزود: برای جاماندگان یعنی ۲0 درصد باقی مانده مشمولان 
رتبه بندی ازجمله منتقل شدگان درون دستگاهی و بازنشستگان و 10 درصد باقی مانده 
ترمیــم حقــوق، احکام صادر و همزمان با حقوق آذرماه به همراه معوقات پرداختی انجام 
می شود، به علاوه در تلاش هستیم با هماهنگی سازمان برنامه و بودجه، معوقات 1۴00 
نیز پرداخت شود.وی افزود: با توجه به اینکه در چندماه گذشته علی الحسابی به میزان 
تقریباً ۵0 درصد از معادل ریالی رتبه آموزشیار معلم برای مدت ۹ ماه )۶ماهه سال 1۴00 
و 3 ماه 1۴01( واریزشده در فیش حقوقی این کسور تحت عنوان برگشت جبرانی منظور 
شده است .وی با بیان اینکه برخی همکاران نگران عدم صدور احکام یا کسورات قانونی 
هستند، گفت: جای نگرانی نیست قطعاً در پرداختی بعدی همه مشمولان لحاظ خواهند 
شد، البته کنار پرداخت معوقات، طبعاً کسر معوقات هم خواهیم داشت که شامل مقرری 
ماه اول، برگشــت جبرانی )مجموع علی الحســاب 3 ماه فروردین، اردیبهشــت و خرداد 
1۴01، که قبلًا به حساب همکاران واریز شد و برای آنکه اعمال رتبه بندی در یک ماه دو 

بار منظور نشود( سهم مالیات، بیمه و صندوق بازنشستگی است.

آخرین جزئیات پرداخت معوقات 
رتبه بندی معلمان اعلام شد
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چهره ها  

حامد محضرنیا:

 پول تعیین می کند کدام موسیقی 
بیشتر به گوش مردم برسد

حامــد محضرنیــا، خواننده کشــور گفت: پول 
اولیــن نقــش را در زمینــه فضــای نظارتی بر 
انتشــار موســیقی دارد و تعییــن می کند چه 
 موســیقی در فضــای مجازی بیشــتر به گوش 

مردم برسد.
حامد محضرنیا خواننده پاپ کشــور گفت: در ۵ 
سال گذشته پول اولین نقش را در زمینه فضای 
نظارتی بر انتشــار موســیقی دارد، پول تعیین 
می کنــد که چه موســیقی در فضــای مجازی 
بیشــتر به گوش مردم برســد، با استعلام ساده 
از مدیــران پخش در فضای مجازی مشــخص 
می شــود که برای انتشــار یک قطعه موسیقی از 
حــدود ۲ میلیون تومان تــا ۷00 میلیون برای 

خرید باکس تبلیغاتی خرج می شود.
 به گفته محضرنیا، زور خواننده ای می چربد که 
در این زمینه هزینه ی بیشتری کند، اگر خواننده 
اثری را با بهترین کیفیت تولید کند، اما اثر به خوبی 
پخش نشــود این کار به گوش مردم نمی رسد و 
جدای از پول مقوله ای به اسم موزیک ویدیو ها، 
استفاده از سلبیری ها، مشارکت واینر ها، تولید 
دابسمش ها توسط پیج های پر مخاطب در دیده 
شــدن اثر در فضای مجازی نقش دارد که کاری 

پر هزینه است.
محضر نیا گفت: مرجع اصلی صدور مجوز برای 
انتشــار موســیقی که وزارت ارشــاد و فرهنگ 
اسلامی است، این مرجع باید برای ایمن کردن 
فضای مجازی ســایتی را طراحی کند تا پس از 
صدور مجوز قطعه افرادی حضور داشته باشند و 
مسئولیت آماده سازی، طراحی اصولی و انتشار 
قطعه موسیقی در سایت این رسمی را به عهده 

بگیرند، از طریق این راه، خروجی موسیقی های 
دارای مجوز وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی 

تعیین و در فضای امن منتشر خواهد شد.
ایــن خواننده پاپ گفت: همــه خواننده ها یک 
پارچه قطعه ای که منتشــر می شود را از آن پیج 
و یا سایت به اشتراک بگذارند این رویه ی انتشار 
موسیقی باعث می شود تا دست دلال ها و عواملی 
که بدون انجام کار حرفه ای میلیونی از این فضا 

سود می برند کوتاه شود.
وی افزود: در انتشار یک قطعه موسیقی که بخش 
عمده فعالیت با عواملی، چون آهنگســاز، شاعر، 
تنظیم کننده، نوازنده و خواننده است سود کلانی 
را پخش کننده کار در این فضا بدست می آورد و 
بعضا هم آن آهنگ به گوش مخاطب نمی رسد و 
شنیده نمی شود، همچنین خرید تیتراژ سریال، و 
نمایش های خانگی از دیگر راه های مقابله چنین 

فضای مسمومی است.
او می گوید: برای مقابله با چنین مواردی مرجع 
اصلی تعیین کننده اســت و افرادی که چندین 
سال است در فضای موسیقی فعالیت دارند دارای 
سرمایه ای به اسم تجربه هستند و به نظرم باید از 
چنین تجربه هایی استفاده شود تا دست دلال ها 
کوتاه شــود و موســیقی درست، سالم در فضای 

ایمن شده مجازی به گوش مردم برسد.
محضرنیــا گفت: در آگاهی بخشــی به مردم در 
جایگاه موســیقی موفق نبوده ایم و موســیقی 
امروز ما ســلیقه ای و گروهی شــده اســت، بین 
ســلیقه دفتر موسیقی صداوسیما و سلیقه دفتر 
موسیقی وزارت ارشاد فاصله بسیاری مثل فاصله 
شمال و جنوب وجود دارد، در این سال ها ارشاد 
و صداوســیما در فصای موسیقی مقابله یکدیگر 
بوده اند، قطعه ای که دفتر وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی به آن مجوز می دهد دفتر موســیقی 
صداوســیما آن مجوز را به رسمیت نمی شناسد 
و بر عکس، سلیقه مدیران و مسئولین باعث ایجاد 
دو دستگی در فضای موسیقی و بین هنرمندان، 

خوانندگان شده است.
به گفته محضرنیا، چنین شرایطی، عدم موفقیت 
در آگاه ساختن مردم نسبت به جایگاه موسیقی 
را ایجاد می کند، بعد از گذشت چندین سال هنوز 
در زمینه ساماندهی فضای موسیقی موفق عمل 
نکرده ایم امیدوار هســتم که مشــکلات دنیای 

موسیقی حل شود.

گهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی  گهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی آ آ
شماره شماره ۳1۳1 /  سی و یک /  سی و یک

محمدرضا باباحسینی - سرپرست شهرداری نسیم شهر

شــهرداری نســیم شــهر در نظــر دارد نســبت بــه اجــرای پــروژه خریــد دو دســتگاه ســیم تریلــر  بــه شــماره 
لــذا اشــخاص واجــد شــرایط جهــت  اقــدام نمایــد.  از طریــق مناقصــه عمومــی   2001093980000031
دریافــت اســناد فراخــوان و اطلاعــات بیشــتر میتواننــد از تاریــخ 1401/08/29 بــا مراجعــه بــه ســامانه 

تــدارکات الکترونیکــی دولت)ســتاد( بــه آدرس )www.setadiran.ir( در فراخــوان شــرکت نماینــد.
1- مبلغ اعتبار پروژه: 50/000/000/000 ریال

شــماره  حســاب  بــه  نقــدا  بایســتی  کــه  ریــال   2/500/000/000 مناقصــه:  در  شــرکت  ســپرده   -۲
0107183411008 ) شــماره شــبا )IR780170000000107183411008 ( نــزد بانــک ملــی بــه نــام شــهرداری 
نســیم شــهر یــا بصــورت ضمانتنامــه بانکــی تســلیم دبیرخانــه ایــن شــهرداری گــردد لازم بــه ذکــر اســت 
چنانچــه برنــدگان اول و دوم مناقصــه حاضــر بــه عقــد قــرارداد نشــوند ســپرده آنــان بــه ترتیــب بــه نفــع 

شــهرداری ضبــط خواهــد شــد.
3- مهلــت و محــل دریافــت اســناد مناقصــه: از تاریــخ انتشــار آگهــی تــا ســاعت 14:30 روز یکشــنبه مــورخ 
1401/09/06 و محــل دریافــت اســناد آن صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( 

بــه آدرس )www.setadiran.ir( مــی باشــد.

4- مهلــت و محــل تســلیم پیشــنهادات: متقاضیــان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهاد قیمــت خــود را 
کــه برابــر شــرایط منــدرج در اســناد مزایــده تنظیــم شــده اســت را حداکثــر تــا ســاعت 13:30 روز یکشــنبه 

مــورخ 1401/09/20 در ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت ) www.setadiran.ir( بارگــذاری نماینــد.
پذیــرش  مــورد  الکترونیکــی  امضــای  دارای  )ج(  و  )ب(  پیشــنهاد  هــای  پاکــت  اســناد  صرفــاً   : *تذکــر
اســت و در جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج( اســناد فیزیکــی )کاغــذی( و اســناد فاقــد امضــای 

الکترونیکــی )دارای مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
۵- مــدارک لازم جهــت دریافــت اســناد: متقاضیــان جهــت دریافــت اســناد می بایســت از طریــق ســامانه 

تــدارکات الکترونیکــی دولــت ) www.setadiran.ir ( نســبت بــه تهیــه اســناد اقــدام نماینــد.
گشایی پیشنهادها: ساعت 14:00 روز یکشنبه مورخ 1401/09/20 میباشد. 6- زمان باز

7- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
9- هزینه درج آگهی به عهده برنده می باشد.

تاریخ چاپ نوبت اول: 1401/8/29
تاریخ چاپ نوبت دوم: 1401/9/6

 نوبت دوم

گهی تجدید مناقصه عمومی شهرداری مشکین دشت  گهی تجدید مناقصه عمومی شهرداری مشکین دشت آ آ

از طریق سامانه الکترونیکی دولت  از طریق سامانه الکترونیکی دولت  

علیرضا صفرخانلو-  شهردار مشکین دشت

 نوبت اول

شــهرداری مشــکین دشــت در نظــردارد بــر اســاس مجــوز شــورای اســلامی شــهر مشــکین دشــت بشــماره 747مــورخ 1401/5/30 و تفاهــم نامــه شــماره 
835مــورخ 1401/4/21نســبت بــه برگــزاری مناقصــه هــای ذیــل از طریــق ســامانه الکترونیکــی دولــت اقــدام نمایــد . کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت 
 www.setadiran.ir اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکتها از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت)ســتاد(به آدرس
انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت عــدم عضویــت قبلــی ، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی 

را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند . از تاریــخ چــاپ اول اســناد آمــاده ارائــه از طریــق ســامانه الکترونیکــی میباشــد .

توضیحاتسپرده شرکت در مناقصه به ریالمبلغ پروژه به ریالنوع پروژهردیف

تعریض بلوار امام خمینی)ره( )احداث دیوار بتنی 1
 داشتن گواهی صلاحیت ایمنی 1۵.000.000.0007۵0.000.000پیش ساخته( )قیمت مقطوع()تجدی مناقصه(

و حداقل رتبه ۵ راه و باند یا ابنیه الزامیست .

 داشتن گواهی صلاحیت ایمنی 10.000.000.000۵00.000.000بهسازی و تکمیل پارک گلها )تجدید مناقصه(۲
و حداقل رتبه ۵ ابنیه الزامیست .

 مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت:ازساعت8صبح روز یکشنبه1401/9/6 لغایت یکشنبه1401/9/13
 مهلت زمان ارائه پیشنهاد : از روزدوشنبه 1401/9/14 لغایت ساعت 14:00 روز پنج شنبه 1401/9/24

گشایی پیشنهادها : ساعت 14:30 روز شنبه 1401/9/26  زمان باز
*هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه خواهدبود.

 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادها مختار میباشد .
 مبلــغ ســپرده شــرکت در مناقصــه بصــورت ضمانــت نامــه بانکــی کــه بمــدت 90 روز حداقــل دارای اعتبــار و قابــل تمدیــد باشــد و یــا واریــز نقــدی بــه شــماره 

حســاب 0107195292009 نــزد بانــک ملــی ایــران شــعبه مشــکین دشــت .
 برندگان نفر اول تا سوم هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان بترتیب ضبط خواهد شد . 

 به پیشنهادهای مخدوش ، ناخوانا . مبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد .
 بارگزاری تصویر ضمانت نامه شرکت درمناقصه در سامانه تدارکات الزامی می باشد .

 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به مناقصه در اسناد مناقصه مندرج است .
اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه گــزار جهــت دریافــت اطلاعــات بیشــتر در خصــوص اســناد مناقصــه شــهرداری مشــکین دشــت ، تلفــن : 026-36204407 

داخلــی 216.217.218
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها ، در سایت سامانه ) www.setadiran.ir( بخش " ثبت نام /پرفایل تامین کننده / مناقصه گر " موجود است .         

گهی:  1417381 آ شناسه 

کند صبحانه پُرپروتئین به پیشگیری از چاقی کمک می 
یک مطالعه نشان می دهد »گرسنگی پروتئینی« می تواند باعث پرخوری 
غذاهای بســیار فرآوری شــده و چاقی شــود.محققان ارتباط بین مصرف 
پروتئین و دریافت کالری را بررسی کردند.آنها ارتباطی بین مصرف کمتر 
پروتئین و دریافت کالری بیشــتر از چربی ها و کربوهیدرات ها پیدا کردند 

که ممکن است خطر چاقی را افزایش دهد.
مطالعات نشــان داده اســت که با کاهش دریافت درصد انرژی از پروتئین 
در رژیــم غذایــی، نرخ چاقی افزایش یافته اســت.اخیراً محققان داده های 
ســلامت جمعیت را برای درک رابطه بین مصرف پروتئین و چاقی تجزیه 
و تحلیــل کردند.آنهــا به ارتباط بین دریافت پروتئین کمتر در اولین وعده 

غذایی در روز و دریافت کلی غذا در طول روز پی بردند.

محققــان داده های حاصل از بررســی ملــی تغذیه و فعالیت بدنی ۲011-
۲01۲ از اداره آمار اســترالیا را تجزیه و تحلیل کردند که شــامل داده های 
۹3۴1 نفر با میانگین ســنی ۴۶.3 بود.آنها همچنین خاطرنشــان کردند 
کســانی کــه در اولین وعده غذایی خــود پروتئین کمتری مصرف کردند، 
غذاهای بسیار فراوری شده بیشتری در طول روز مصرف کردند.پروفسور 
»دیوید راوبنهایمر«، نویســنده مطالعه و رئیس بخش تغذیه از دانشــگاه 
ســیدنی اســترالیا، گفت: »مطالعه ما نشان می دهد که خوردن وعده های 
غذایــی کــم پروتئیــن در اوایل روز، منجر به مصــرف بیش از حد انرژی 
)چربی و کربوهیدرات( می شــود.«وی در ادامه می افزاید: »اگرچه افرادی 
کــه صبحانه هــای کم پروتئین مصرف می کنند، تمایــل دارند بعد از آن 

وعده های غذایی پروتئین بیشــتری )در ناهار و شــام( انتخاب کنند، اما 
آن ها کاملًا شروع کم پروتئین را جبران نمی کنند.«

به گفته محققان، پروتئین ســرعت هضم و جذب قندها و کربوهیدرات ها 
را از غذاهایمان کاهش می دهد، درحالی که چربی نیز همین کار را انجام 
می دهد. اگر صبحانه ای بخوریم که سرشــار از غذاهای بسیار فرآوری شده 

یا شیرین باشد، آن غذاها را به سرعت هضم و جذب می کنیم.
در نتیجه سطح انسولین ما به سرعت بالا می رود و باعث می شود سلول های 
ما قند )گلوکز( را خیلی سریع از خون خارج کنند، که منجر به کاهش سریع 
سطح قند خون می شود و می تواند باعث شود دوباره احساس گرسنگی کنیم 
و این وضعیت اشتها را تحریک می کند، حتی اگر »واقعاً گرسنه« نباشیم.

باغ فتح آباد کرمان، باغی دریچه علم
دیدنی مربوط به سلسله قاجار

 باغ فتح آباد شهر کرمان که با نام باغ بیگلربیگی 
هــم شــهرت دارد، باغــی زیبا و آبــاد بوده که 
توســط فضل علی خان بیگلربیگی از حاکمان 
و فرمانداران شــهر کرمان ســاخته شده است. 
زمان ساخت این باغ زیبا به سال 1۲۵۵ هجری 

قمری باز می گردد.
در واقــع قدمت باغ فتــح آباد به دوره قاجار بر 
می گردد کــه در زمان حکومت آقامحمدخان 
قاجار بوده اســت و پس از گذشــت پنج ســال 
به اتمام رســیده اســت. حاکمان بعدی کرمان 
نیز برای اســتراحت و تفریح از این باغ استفاده 
می کردنــد. این بنای تاریخــی جزو موقوفات 
رستم خان امیری، یکی از بازماندگان فضل علی 

خان بیگلربیگی است.
باغ فتح آباد شهر کرمان علاوه بر زیبایی در روز، 
شب هایی منحصر به فردی به لطف نورپردازی 
خاصش دارد. این اثر تاریخی در سال 13۸1 در 

فهرست آثار ملی ایران قرار گرفت.

 بخش های مختلف 
و سبک معماری باغ فتح آباد کرمان

وســعت بــاغ فتح آباد بــه 13 هکتار و زیربنای 
ســاختمان آن بــه 1،۵00 متــر می رســد. 
قســمت های گوناگــون باغ فتح آباد شــامل 
ســاختمان اصلی باغ، اتاق نقاشی، موزه حکام، 
ســاختمان های جنوبی عمارت اصلی، عمارت 
چهار فصل، زمین های کشــت دارو های گیاهی 

و محوطه بیرونی می شود.

گردشگری

 پرایدی که می خواست
 پراید بماند!

  به  قلم وحید حاج سعیدی
اگر فکر کردید که با جمع شدن بساط خط تولید 
پراید، از شــر تبعات و آســیب های پراید خلاص 
شدیم زهی خیال باطل ... چرا که در این سال ها 
کلی پراید تولید و به وقل رئیس پلیس راهور تا 
بیست سال دیگر هم درگیر این خودرو هستیم. 
فلذا امروز گفتیم یادی از گذشته کنیم و خاطره 
ای از یک پراید غنی شده با امکانات و آپشن های 

بروز نقل کنیم!
کیسه های هوا و گرمکن صندلی ها کمی اذیتش 
مــی کردند. یعنی هنوز به آنها عادت نکرده بود. 
ترمز های ABS , Ebd   ، کامپیوتر سفری، ال سی 
دی راننده و سرنشینان عقب، کروز کنترل تطبیق 
پذیر با فرمان نیمه خودکار و سیســتم ترمز در 
هنگام شناسایی عابر پیاده، سیستم تعلیق کنترل 
رانندگی جادویی)MRC(،  سیســتم تیونینگ، 
سیستم ذخیره سوخت استارت/ استاپ  و سایر 
آپشن های دیگر هم دست کمی از بقیه آپشن ها 
نداشتند و چون به زور در خودرو زورچپان کرده 
بودند، تحمل شان چندان برایش راحت نبود. اما 
چاره ای نداشت و مجبور بود برای توجیه افزایش 
قیمــت آنها را تحمل کنــد. بالاخره روز موعود 
فرارسید و مراحل نهایی تولید و کنترل کیفیت)!( 

را پشت سر گذاشت و از کارخانه بیرون آمد. 
به اولین نمایشــگاه اتومبیل رفت. نمایشگاه دار 
نگاهی به ماشین کرد و گفت: »چرا آرم پراید رو 
خودت چسبوندی؟« پراید با تعجب گفت: »من 
پرایدم. به نظرت باید آرم پیکان می چسبوندم؟! 
«نمایشــگاه دار  پوزخندی زد و گفت: »برو پسر 
جون. مثل اینکه حالت زیادی خوبه!« با تعجب 

از نمایشگاه بیرون آمد.
به چند نمایشــگاه دیگر هم ســر زد ولی آنها هم 
باور نکردند که پراید اســت. کلافه شده بود. سر 
راه بــه چنــد تعمیر گاه و صافکاری هم ســرک 
کشــید، ولی هیچ کس باور نمی کرد که پراید 
اســت. با خودش فکر کرد که شــاید آنها سر به 
سرش گذاشته اند. برای شماره گذاری نزد پلیس 
راهور رفت. آقای پلیس فرم مشخصات را کامل 
کرد و وقتی نوع خودرو را پرسید و جواب شنید 
پراید، اخمهایش را در هم کشــید و گفت: »منو 
مسخره می کنی؟! برو دو هفته دیگه بیا. اصلًا از 

پلاک خبری نیست.«
دیگر کلافه شــده بود. هیچکس پراید بودنش را 
باور نمی کرد. اما او دوســت داشــت پراید بماند. 
ناگهان فکری به ذهنش رســید. تصمیم گرفت 
پراید بودنش را ثابت کند. اما دو دل بود که نکند 
آپشــن های جدید و به روز، مانع از شناســایی 
اش شــوند. به هر حال تصمیمش را گرفت. وارد 
بزرگراه شد و سرعتش را زیاد کرد. از چند ماشین 
ســبقت گرفت. بی محابا در جاده گاز می داد و 
جلو می رفت. اما ناگهان جاده بدون علائم هشدار 
دهنده دو بانده شــد و در حالی که داشــت از یک 
پرادو سبقت می گرفت با یک کامیون رخ به رخ 
شد. ترمز های جدید همان اول کار قفل شدند. 
سیستم تیونینگ و افزایش ناگهانی سرعت عمل 
نکرد و به شدت با کامیون حمل مرغ برخورد کرد. 
محفظه کیســه های هوا باز شدند و کیسه های 
هوای خالی مثل زبان دوندگان استقامت بیرون 
افتادند ولی باد نشــدند! راننده خاوری که با بار 
قطعــات یدکی خــودرو در حال عبور از صحنه 
تصادف بود به شاگردش گفت: پراید رو دیدی؟ 
ســه چهار شقه شده بود. گوشهایش تیز شدند. 
با خودش گفت: »درســت شنیدم. گفت پراید!؟ 
شــاید اشــتباه شنیدم.« بعد از چند دقیقه افسر 
پلیس ســر صحنه تصادف رســید. بیسیمش را 
روشن کرد. »مرکز مستحضر باشید. تصادف بین 
خودروی پراید با یک دســتگاه کامیون. راننده 
کامیون سالمه اما از راننده پراید خبری نیست. هر 
چند شاهدان عینی از سبقت پراید هنگام سانحه 
خبر می دن. اما خبری از راننده پراید نیســت!« 
جرثقیــل آمــد و پراید را با خودش برد. پراید در 
حالی که از آن بالا به ماشــین های عبوری نگاه 
می کرد خیالش راحت بود که حالا همه به چشم 

پراید به او نگاه می کنند! 

گر ایرپادمان خیس شد  ا
 چه کار کنیم؟

اگــر بــه طور ناگهانی ایرپادتــان در معرض آب 
و خیس شــدگی قرار گرفــت، برای بازیابی آن، 
ایــن راهکار ها را امتحان کنید. برخی از کاربران 
در گزارش هــای خــود از نتیجــه موفق خود در 
اســتفاده از برنج یا خشــک کننده، به شــکل 
بســته های ســیلیکاژل، برای مکیدن هر گونه 
رطوبت خبر داده اند؛ بسته های سیلیکاژل همان 
کیســه های کوچکی هستند که روی آن نوشته 
شــده »نخورید« و معمولا در جعبه های کفش، 
بسته های ویتامین و بسته بندی های حاوی لوازم 
الکترونیکــی برای جلوگیری از تجمع رطوبت 
یافت می شوند. برای این که ایرپاد های خود را 
به این روش خشــک کنید، آن ها را در ظرفی 
حاوی چنین بسته هایی قرار دهید. اگر از برنج به 
عنوان جایگزین استفاده می کنید، ایرپاد ها را در 
حوله های کاغذی بپیچید تا دانه ای در دستگاه 
گیر نکند. باز هم ممکن است یک روز یا بیشتر 

طول بکشد تا کاملا خشک شوند.

فناوری
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